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Světové události 

ÍRÁN: Začátkem roku 2020, konkrétně 3. ledna, světem proletěla informace o raketovém 

útoku bezpilotním letounem letectva USA na dvě vozidla proíránských milic v Bagdádu. 

Příkaz k útoku vydal samotný prezident USA Donald Trump. V jednom z aut seděl íránský 

generál-major Kásim Sulejmání, který útok nepřežil. Írán akci okamžitě označil za atentát a 

íránská veřejnost začala volat po pomstě Spojeným státům. Světem, a stejně tak i Českem, se 

tak začaly šířit obavy z vypuknutí třetí světové války. Svědčí o tom fakt, že pojem „3. světová 

válka“ se v lednu stal nejvyhledávanějším pojmem na českém internetu.  

AUSTRÁLIE: V průběhu ledna pokračovaly hrozivé lesní požáry v Austrálii, nejvíce 

zasaženy byly státy Victoria a Nový Jižní Wales. Ploch zasaženými požáry bylo více jak  

18 milionů hektarů.  

ČÍNA: 23. ledna přišla z Čínské lidové republiky zpráva, že desetimilionové město Wu-chan 

bylo z důvodu rychlého šíření nového typu koronaviru uzavřeno do karantény. Epidemie 

vypukla již v prosinci 2019, do světového povědomí se ale dostala právě až v souvislosti 

s uzavřením Wu-chanu. Kontroly na hranicích v následujících dnech zavedly různé státy 

světa. Nakažení byli v ten moment dle zpráv už i ve Francii. V ČR se možnost nákazy 

prověřovala, lidé mezitím vzali lékárny útokem a vykoupili veškeré roušky a dezinfekce.  

SVĚT: Světová zdravotnická organizace WHO 30. ledna vyhlásila v souvislosti s šířením 

nového koronaviru globální stav nouze. Nový typ koronaviru je tou dobou již ve 25 zemích 

světa, celosvětově nakažených už je téměř 100 000 lidí.  

EU: 31. leden byl posledním dnem, kdy byla Velká Británie členskou zemí EU. Přesně v 0:00 

SEČ Evropskou unii opustila. Britové se tak po 4 letech od referenda dočkali brexitu. 

Započalo 11měsíční přechodné období.  

EVROPA: V únoru se raketově zvýšil počet nakažených koronavirem v Itálii. Za jediný den 

se 24. února nakazilo 224 lidí, 7 lidí zemřelo. Na 11 obcí bylo okamžitě izolováno do 

karantény. K 27. únoru byl nový virus v 18 zemích Evropy. Nejvíce postižena byla Itálie 

s 650 nakaženými, dále Německo, Španělsko, Velká Británie, Francie a Švýcarsko. V ČR se 

prozatím nákaza nepotvrdila.  

EVROPA: Únor se také zapsal jako měsíc plný ničivých bouří. Velkou Británii a západní 

Evropu zasáhla jako první bouře Ciara (stejná bouře zasáhla v tomto období i ČR – pod 

názvem Sabine), o týden později dorazila druhá bouře Dennis. V Británii byly zrušeny stovky 

letů, některé řeky se vylily z břehů, byla proto vydána varování před záplavami.  

SLOVENSKO: Poslední únorový den proběhly na Slovensku parlamentní volby. Zvítězilo 

hnutí OBYČAJNÍ ĽUDIA a nezávislé osobnosti Igora Matoviče. Dosud vládní strana  

SMER-SD skončila druhá s poklesem 10 % hlasů oproti minulým volbám. Novou vládu 

sestavil Igor Matovič spolu se SME RODINA, SaS a Za ľudí. Získal tak v radě ústavní 

většinu. Vláda byla prezidentkou Zuzanou Čaputovou jmenována 21. března. 
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SVĚT: V průběhu března začaly státy světa přijímat výjimečná opatření kvůli šíření nemoci 

Covid-19. V Itálii byla izolována oblast Lombardie a byly uzavřeny všechny školy. Byly také 

zrušeny veřejné akce a sportovní utkání. WHO 11. března klasifikovala šíření nemoci jako 

pandemii. Začaly se uzavírat hranice evropských států, včetně ČR. Byly také uzavřeny vnější 

hranice EU. 24. března bylo oznámeno odložení letošních letních olympijských her na rok 

2021. Ceny ropy se propadly o 30 %, což je nejvíce od roku 1991. 

NATO: 27. března se NATO rozšířilo o další členský stát – stala se jím Severní Makedonie.   

SLOVENSKO: 6. dubna byl na Slovensku odsouzen Miroslav Marček k 23 letům vězení za 

vraždu novináře Jána Kuciaka a jeho přítelkyně v roce 2018. Marček se ke dvojnásobné 

vraždě již dříve přiznal.  

SVĚT: Koronavirus v průběhu března až června zasáhl všechny státy světa. Ve Velké Británii 

se nemocí Covid-19 nakazil i premiér Boris Johnson a stáhl se tak na několik týdnů 

z veřejného i politického života. Hrozivě rychle rostoucí čísla nakažených a mrtvých hlásila 

Itálie a také Španělsko – tyto státy na epidemii nezvládly včas a správně zareagovat. Na první 

místo, co se počtu případů týče, se dostaly USA – zejména kvůli svéráznému přístupu 

prezidenta Donalda Trumpa, který kritizoval bezpečností opatření vydané guvernéry 

jednotlivých amerických států a celou situaci kolem šíření viru označoval za „fake news“.  I 

v Rusku byl koncem dubna zaznamenán vysoký nárůst nakažených, denně šlo o tisíce nových 

případů. Začátkem května překonal celosvětový počet nakažených 4 miliony lidí – nejvíce 

v USA (1,3 mil.), ve Španělsku (227 tisíc), ve Velké Británii (223 tisíc), v Rusku (221 tisíc) a 

v Itálii (219 tisíc). V ostatních státech jsou čísla nakažených pod 200 tisíci. Nemoci na světě 

tou dobou podlehlo 283 tisíc lidí. 

Do poloviny června se pandemie v Evropě znatelně zmírnila. Stejně tak se zlepšila situace 

v Číně, původním epicentru nemoci. Novými epicentry nákazy se naopak stala Jižní Amerika. 

Brazílie hlásila k polovině června přes 880 tisíc nakažených a 43 tisíc mrtvých. Dalšími 

nejpostiženějšími státy Latinské Ameriky bylo Peru (230 tisíc nemocných) a Chile (180 tisíc 

nemocných). Počet všech světových případů nákazy přesáhl 8 milionů, z toho více jak  

2 miliony případů pocházely z USA. Nákaze se dále rychle šířila v Rusku, které hlásilo více 

jak 530 tisíc nemocných. Na celém světě nemoci do půlky června podlehlo 439 tisíc lidí.  

USA: Zprávy o šíření nemoci Covid-19 byly koncem května přerušeny šokujícími událostmi 

v USA. Poté, co při policejním zásahu zemřel Afroameričan George Floyd, kterého při 

zatýkání udusil policista tím, že mu déle jak 8 minut klečel na krku, se po celých USA zvedla 

vlna odporu proti rasismu a policejnímu násilí. Začaly být organizovány demonstrace, jak ty 

poklidné, do kterých se zapojili i členové policejních sborů po celých USA, tak ty násilné, 

které byly spojeny s rabováním obchodů, zapalováním aut a budov a potyčkami s policií. 

Protesty se v průběhu června rozběhly po celém světě. V Británii a USA protestující svrhli 

několik soch kolonizátorů a obchodníků s otroky (mj. Kryštofa Kolumba), některé z těchto 

soch skončily v moři nebo v řekách. Protesty opět zesílily, když byl při zatýkání 15. 6. policií 

zastřelen Afroameričan Rayshard Brooks. Dav na tento incident zareagoval vypálením 

restaurace, u které se čin stal.  
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KLDR: 16. června KLDR vyhodila do povětří styčný úřad s Korejskou republikou ve městě 

Kesong poblíž demilitarizované zóny. Svůj čin zdůvodnila tím, že přes hranice obou Korejí 

jsou aktivisty posílány pomocí balonů letáky kritizující vůdce KLDR Kim Jong Una. Úřad byl 

zřízen v roce 2018 za účelem napomoci spolupráci obou států. V těchto dnech však šlo znát, 

že se situace na poloostrově opět vyhrocuje. To se potvrdilo následujícího dne, kdy se na 

hranice do demilitarizované zóny po letech vrátila severokorejská armáda.  

LIBANON: 4. srpna došlo k mohutnému výbuchu v přístavu libanonského hlavního města 

Bejrútu. Explodovalo zde 2 750 tun dusičnanu amonného, který byl v tamních skladech 

uložen asi 6 let bez řádného zabezpečení. Nejsilnější explozi předcházel požár a několik 

menších výbuchů. Explozi doprovázela silná tlaková vlna, která k nebi vyslala mohutný 

načervenalý hřibovitý mrak tvořený oxidem dusičitým. Výbuch byl pociťován v severním 

Izraeli nebo až na Kypru, který je od Bejrútu vzdálen 240 km. V srpnu Libanon hlásil ztráty 

více jak 220 lidských životů, 6000 zraněných a více jak 100 nezvěstných. ČR nabídla pomoc 

a vyslala na místo letadlo s hasiči, záchranáři, statiky a psovody. Libanonská veřejnost 

obvinila z nehody tamní vládu, 8. srpna se v Bejrútu konala velká protivládní demonstrace, 

dav zaútočil na některá z ministerstev. Předseda libanonské vlády Hasan Dijáb po těchto 

událostech oznámil demisi svého kabinetu.   

BĚLORUSKO: V Bělorusku proběhly 9. srpna prezidentské volby. Prezident Alexandr 

Lukašenko, který zemi vládne nepřetržitě od roku 1994, ve volbách obhajoval svůj již šestý 

mandát. Většina opozičních kandidátů byla před volbami zatčena policií a jejich kandidatura 

byla stažena. Lukašenkovou hlavní vyzývatelkou se nakonec stala nezávislá kandidátka 

Svjatlana Cichanouská. Volby nicméně vyhrál Lukašenko s 80 % všech hlasů, Cichanouská 

získala 10 % hlasů. Část běloruské veřejnosti, opoziční kandidáti a také Cichanouská volby 

označili za zmanipulované a žádali přepočet hlasů. Po celé zemi začaly probíhat protestní 

akce, na té největší v Minsku se 16. srpna sešlo více jak 200 000 lidí. Lidé požadovali odchod 

prezidenta Lukašenka a nové demokratické volby. Česká republika, podobně jako další 

evropské státy, volby označila za zmanipulované a podpořila opozici včele s Cichanouskou. 

Prezident Lukašenko oznámil, že o vzniklé situaci v zemi telefonoval s ruským prezidentem 

Putinem, který mu přislíbil v případě potřeby vojenskou pomoc a podporu ze strany Ruska. 

Státy Evropské unie se mimořádném summitu 19. srpna shodly, že prezidentské volby 

v Bělorusku nebyly svobodné ani spravedlivé, a proto neuznaly jejich výsledek. Protesty 

v následujících dnech pokračovaly, největší demonstrace probíhaly v Minsku – protestující 

byli místní policií a vojskem násilně rozháněni a zatýkáni. Protesty trvaly týdny, Lukašenko 

na ně však ohled nebral. 23. září neohlášeně složil přísahu a pošesté tak nastoupil do úřadu 

prezidenta. To však protesty neukončilo, ty pokračovaly až do konce roku. 

RUSKO: Koncem srpna byl v Rusku otráven jeden z předních vůdců tamní opozice Alexej 

Navalnyj. V bezvědomí byl transportován do nemocnice v Omsku, kde lékaři otravu 

vyloučili. Navalnyj byl ovšem poté převezen na léčení do Německa, kde se prokázalo, že byl 

aktivista otráven jedem ze skupiny novičok. Ruské úřady však opakovaně odmítly případ 

prošetřit. Navalnyj otravu přežil, do konce roku 2020 setrval v Berlíně.  
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EVROPA: V průběhu září byla Česká republika Dánskem, Švýcarskem nebo Slovenskem 

zařazeno na seznam rizikových zemí z hlediska špatné epidemiologické situace. Do konce 

září tak učinilo i Německo, Nizozemsko, Velká Británie, Irsko nebo Kypr. V říjnu se přidala 

Itálie nebo Rumunsko. Češi po překročení hranic těchto států museli do karantény (většinou 

14denní), v některých případech za hranice těchto zemí vůbec nesměli – pokud však neměli 

ke vstupu na území pádný důvod (třeba studium na vysokých či středních školách nebo za 

prací). Na základě počtu potvrzených případů za 14 dní na 100 000 obyvatel byla ČR třetí 

nejvíce zasaženou zemí EU, horší situace byla už jen ve Španělsku a ve Francii. K 24. září se 

ČR podařilo „překonat“ i tyto státy a v přepočtu na počet obyvatel měla největší nárůst nově 

nakažených v celé EU. 

SVĚT: Koronavirus se nadále šířil i světem. Počet potvrzených případů narůstal každým 

dnem. 18. září počet celosvětově nakažených překonal 30 milionů. Nemoc si do konce září 

připsala přes 1 milion obětí. Nejhorší situace byla v USA, Indii a v Brazílii. USA hlásilo k  

24. září více jak 4 miliony aktuálně nakažených, nemoci podlehlo více jak 200 000 obyvatel. 

Prezident USA Donald Trump přiznal, že pandemii koronaviru záměrně zlehčoval, čímž chtěl 

zabránit panice. Trump kvůli tomu čelil masivní kritice z řad opozice a americké veřejnosti. 

Brazílie měla ke stejnému datu přes 400 000 nakažených a více jak 130 000 mrtvých. Dobrou 

zprávou bylo, že více jak 4 miliony Brazilců se již z nemoci vyléčilo. V Indii se od začátku 

pandemie nakazilo více jak 5 milionů Indů, ke dni 24. září se jich už 4,6 milionu vyléčilo, 

více jak 90 000 jich naopak nemoci podlehlo. Co se smrtnosti týče, špatně na tom byla Belgie 

se smrtností 16,2 %, Francie s 15,3 % nebo Itálie (14,3 %) a Velká Británie (14,1 %). Na 

přelomu září a října se nemocí Covid-19 nakazil prezident USA Donald Trump, který šíření 

viru na jaře zlehčoval a podceňoval.  

EVROPA: Většinu států Evropy na podzim zasáhla druhá vlna koronaviru, a to i když v nich 

nebyla nijak omezena přísná opatření. Náš nejbližší soused, Slovensko, se začátkem října 

začal potýkat s rekordními počty nakažených přesahující hranice 1 000 případů denně. 

Podobně jako u nás, i zde byl vyhlášen nouzový stav, byl omezen počet osob na hromadných 

akcích, roušky byly povinné jak uvnitř, tak i venku. Premiér Matovič oznámil, že je 

plánováno plošné otestování všech obyvatel, které však bude dobrovolné. Kdo otestování 

odmítne, bude poslán na 10 dní do karantény. Rekordy zaznamenalo i Rakousko, kde počty 

nakažených poprvé překonaly 2 000 za den, stejně tak i v Maďarsku. Polsko hlásilo 12 000 

nových případů za jediný den, Irsko zavedlo jedny z nejpřísnějších opatření v celé Evropě, 

Francie rozšířila noční zákaz vycházení, situace podobná té v ČR nastala v Belgii – hrozilo, že 

pokud tamní vláda nezavede přísná opatření, do poloviny listopadu bude v zemi vyčerpána 

kapacita lůžek na JIP.  

Vyhlídky ke konci října nebyly příliš optimistické. Situace kolem pandemie se v evropských 

státech prudce zhoršovala. Francie, kde říjnová čísla nákazy dosahovala 50 000 případů 

denně, od 30. 10. vyhlásila celoplošnou karanténu – zavřely se restaurace, bary i některé 

obchody, byl znemožněn pohyb lidí mezi regiony. Podobná opatření zavedlo Německo, které 

zaznamenalo za jeden den nový rekord nakažených od začátku nákazy – přes 16 000. Rovněž 

Polsko zaznamenalo rekordních 20 000 případů za den. Rakouská čísla se poprvé dostala na 

4 000 za den, Švýcarsko překonalo více jak 9 000 případů denně. Česko z „prvního místa“ 
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nejvíce nakažených na počet obyvatel sesadila Belgie, nárůst nakažených zde 29. 10. překonal 

21 000, tedy nejvíce od začátku března. Na začátku listopadu byla ve Velké Británii 

vyhlášena přísná opatření, na měsíc se tak celá země ocitla v lockdownu – jako třetí země 

v Evropě totiž překonala milion případů nákazy od počátku pandemie (po Španělsku a 

Francii).  

SLOVENSKO: Na Slovensku proběhlo o víkendu ve dnech 30. 10. a 1. 11. předem 

avizované plošné testování všech obyvatel na koronavirus. Testování v takovém rozsahu 

nemělo ve světě obdoby. Otestováno bylo 3 625 332 Slováků, 38 359 z nich mělo pozitivní 

výsledek, tedy 1,06 % ze všech otestovaných.  Premiéra Matoviče účast nad 3 miliony lidí 

nadchla, dle něj se tímto krokem podařilo zachránit tisíce lidí před nákazou.  

USA: 3. listopadem v USA vyvrcholily volby nového amerického prezidenta. Kvůli situaci 

s koronavirem mohli lidé volit i předčasně osobně či korespondenčně. Této možnosti využilo 

více jak 100 milionů lidí. V první listopadové úterý pak proběhl řádný předem vypsaný  

59. ročník voleb – kandidátem za republikány byl stávající prezident Donald Trump, za 

demokraty bývalý viceprezident Joe Biden. Zájem o volby byl velký, účast dosáhla na 66 %, 

tedy nejvýše v těchto volbách za posledních 120 let. Sčítání hlasů trvalo několik dní, výsledky 

byly velmi těsné. Nakonec zvítězil Joe Biden se ziskem 306 volitelů a v lednu 2021 tak bude 

jmenován 46. prezidentem USA. 

VELKÁ BRITÁNIE: V prosinci se na jihovýchodě Velké Británie rychle rozšířila nová 

mutace koronaviru, která okamžitě znepokojila celý svět. Byla totiž o 70 % nakažlivější než 

původní celosvětově rozšířený typ viru. Dle údajů však nebyla u tohoto nového typu 

zaznamenána vyšší úmrtnost. I tak ale většina států, včetně Česka, na Británii uvalila 

„karanténu“. Izolace země vyvolala chaos na britských hranicích.     

EU: Koncem prosince byla zdárně vyjednána pobrexitová dohoda mezi EU a Velkou Británií 

o budoucích vztazích. K 1. lednu 2021 skončilo 11měsíční přechodné období a Británie tak 

oficiálně opustila EU. Hlavním cílem jednání o dohodě bylo zajistit nerušenou obchodní 

výměnu, která nebude zatížena cly. Dohoda se týká také rybolovu, energetiky, dopravy či 

justiční a policejní spolupráce.  

Sumarizace nákazy Covid-19 ve světě: Za celý rok 2020 se po celém světě nakazilo 

83 527 738 lidí, z nich 1 819 905 onemocnění podlehlo. Co do počtu nakažených, na prvním 

místě se do konce roku držely USA (20 mil. nakažených; 346 tis. zemřelých), na druhém 

místě Indie (10 mil. nakažených; 148 tis. zemřelých), na třetím Brazílie (7 mil. nakažených; 

194 tis. zemřelých) a čtvrté skončilo Rusko (3 mil. nakažených; 56 tis. zemřelých). Itálie, 

která byla na jaře 2020 nejvíce zasaženou zemí Evropy, za celý rok zaznamenala více jak  

2 mil. nakažených a 74 tis. zemřelých (8. místo na světě). Během roku ji v počtu nakažených 

překonala Británie (2,4 mil. nakažených) a Francie (2,6 mil. nakažených). ČR se 

v celosvětovém měřítku umístila na 21. místě (718 tis. nakažených). Uvedené číselné údaje 

odpovídají dostupným informacím ke dni 1. 1. 2021.  
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Události v ČR 

Nečekaná smrt předsedy Senátu 

Předseda Senátu PČR Jaroslav Kubera /ODS/ zesnul náhle 20. ledna ve věku 72 let, příčinou 

smrti byl dle pitvy srdeční infarkt. Ještě den před svou smrtí přitom vystoupil na celostátním 

kongresu ODS. Pár dní po jeho úmrtí se na veřejnost dostaly informace o možném nátlaku na 

Kuberu ze strany Velvyslanectví ČLR a rovněž Hradu. Kubera totiž plánoval kontroverzní 

cestu na Tchaj-wan. Velvyslanec ČLR mu kvůli ní adresoval výhružný dopis – Kubera by 

svou cestou porušil politiku „jedné Číny“. Objevily se také informace, že si dopis měl 

objednat kancléř prezidenta ČR Vratislav Mynář. Prezident Zeman celou situaci označil za 

„nafouknutou bublinu“.  

Vyostřené vztahy ČR a Ruska 

Celý konflikt započal již na podzim 2019, kdy Praha 6 rozhodla o odstranění pomníku 

maršála Ivana Stěpanoviče Koněva, který od roku 1980 stál na náměstí Interbrigády 

v Dejvicích. Socha byla opakovaně poškozována a polévána červenou barvou. Starosta 

Ondřej Kolář /TOP 09/ nechal sochu provizorně zadělat plachtou, ta byla opakovaně aktivisty 

strhávána.  

Během výjimečného stavu, 3. 4. 2020, došlo k odstranění této sochy a její odvezení do 

depozitáře. Akci jako první kritizovali politici KSČM – dle nich vedení Prahy 6 využilo 

výjimečného stavu, kdy lidé proti odstranění sochy nemohli veřejně protestovat. Odstranění 

poté odsoudilo i Velvyslanectví Ruské federace v Praze. Ruská reakce přišla záhy – ruský 

vyšetřovací výbor zahájil kvůli odstranění sochy trestní stíhání. Mluvčí výboru označila 

postup Prahy 6 za cynický a za porušení závazků vyplývajících z dvoustranných dohod mezi 

Ruskou federací a ČR. Český ministr zahraničí Tomáš Petříček /ČSSD/ naopak uvedl, že je 

situace nesmyslná a ruské zákony jsou v Česku nevymahatelné. Odmítl zásahy ruských 

orgánů do vnitřních záležitostí ČR. 

Nedlouho po odstranění sochy došlo v Moskvě k útoku radikálů na tamní Velvyslanectví 

České republiky. Na plot u budovy byl vyvěšen nápis „Stop fašismu!“, do areálu byla 

vhozena dýmovnice. Následovalo několik bizarních spekulací – ruští politici navrhli 

přejmenování stanice „Pražská“ moskevského metra na „Koněvovu“, nebo vybudování 

nového Koněvova pomníku přímo u české ambasády v Moskvě. V květnu bylo oznámeno, že 

se s Ruskem jedná o prodeji sochy.  

Vztahy s Ruskem pošramotily i jiné události – vybudování pomníku Vlasovcům v pražské 

čtvrti Řeporyje pod vedením tamního starosty Pavla Novotného /ODS/ nebo přejmenování 

náměstí u ruské ambasády v Praze na nám. Borise Němcova dle zavražděného ruského 

novináře. Druhou zmíněnou akci inicioval primátor Prahy Zdeněk Hřib /Piráti/.  
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Žhářský útok v Bohumíně 

8. srpna vypukl v bytě jednoho bohumínského panelového domu požár. Mluvčí policie po 

zásahu hasičů sdělila, že došlo k požáru v bytě v 11. patře, v souvislosti s požárem došlo 

k úmrtí 10 osob. Po upřesnění čísel bylo oficiálně 11 obětí, včetně tří dětí, a 10 zraněných. 

Vyšetřování ukázalo, že požár byl založen úmyslně. Policie muže, který interiér bytu polil 

benzínem a následně zapálil, na místě zatkla – k činu se přiznal. Dle svědků se několik lidí 

z hořícího bytu snažilo zachránit skokem z balkónu. Skok z takové výšky ale neměli šanci 

přežít. Vyšetřování ukázalo, že žhář byl s některými z obětí do rodiny – v bytě zemřel jeho 

syn, bývalá manželka a bývalá tchýně. Před panelovým domem, kde k tragédii došlo, vzniklo 

improvizované pietní místo, kam lidé nosili květiny a zapalovali svíčky.  

Cesta předsedy Senátu na Tchaj-wan  

Předseda Senátu Miloš Vystrčil /ODS/ odcestoval 29. srpna společně s 90člennou delegací na 

Tchaj-wan. Na tuto cestu se chystal již jeho předchůdce Jaroslav Kubera, který však v lednu 

náhle zemřel. Na jeho cestu okamžitě ostře zareagoval ministr zahraničí Číny Wang I – dle 

jeho slov Vystrčil zaplatí vysokou cenu za to, že svou cestou porušil princip „jedné Číny“. 

Proti tomuto prohlášení se ohradil český premiér Andrej Babiš nebo ministr zahraničí Tomáš 

Petříček. Prezident Zeman se zpočátku k celé situaci nevyjádřil. Miloš Vystrčil se na Tchaj-

wanu setkal s tamním premiérem i prezidentkou. V tchajwanském parlamentu náš předseda 

Senátu převzal medaili za parlamentní demokracii – ve své děkovné řeči mimo jiné pronesl 

čínsky větu: „Já jsem Tchajwanec!“, za niž si vysloužil potlesk tamních zákonodárců ve stoje. 

Vystrčilovu cestu podpořili i zahraniční politici z Německa, Francie, nebo slovenská 

prezidentka Zuzana Čaputová. Prezident Zeman zpětně označil jednání Číny za přehnané, 

Vystrčilovu cestu však označil za „klukovskou provokaci“.      

Krajské a senátní volby 

Krajské volby spolu s prvním kolem voleb do Senátu proběhly 2. až 3. října, volby do 

zastupitelstev krajů se týkaly celé ČR, volby do Senátu třetiny okresů, včetně okresu  

č. 66 – Olomouc, do něhož spadá Hněvotín. Průběh voleb byl ovlivněn opatřeními proti šíření 

koronaviru. Ve volebních místnostech byly povinné roušky a rozestupy, lidé v karanténě 

mohli volit v týdnu před volbami na speciálních drive-in volebních místech, kde volili přímo 

ze svého auta.  

Krajské volby ovládlo hnutí ANO 2011, které zvítězilo celkem v 10 krajích, v Libereckém 

kraji zvítězilo tradičně hnutí Starostové pro Liberecký kraj, ve Středočeském STAN a 

v Královehradeckém koalice ODS, STAN a VČ. Ve Zlínském kraji hnutí ANO těsně vyhrálo 

nad KDU-ČSL, která kraji dlouhodobě vládla. Celorepubliková účast činila 37,91 %.  

55 mandátů si v Olomouckém kraji rozdělilo pět stran a hnutí. Vyhrálo hnutí ANO 2011 

s 27,01 % hlasů (18 mandátů), dále se do zastupitelstva dostala koalice Pirátů a STAN  

(19,51 % - 13 mand.), koalice Spojenci pro Olomoucký kraj /KDU-ČSL, Zelení, TOP 09, 

ProOlomouc/ (18,43 % - 12 mand.), ODS (10,36 % - 7 mand.) a SPD (7,85 % - 5 mand.). 
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Ztrátu zaznamenala ČSSD – ztratila všech svých 9 zastupitelů. Stejně tak KSČM, která přišla 

o všech 7 zastupitelů. Účast v kraji činila 37,29 %. 

Výsledek voleb v kraji silně ovlivnila situace související s pandemií nemoci Covid-19, ale 

také spor o zástavbu zemědělské půdy v oblasti Hané. Zejména pak koalice „Spojenci pro 

Olomoucký kraj“ měla ochranu zemědělské půdy jako jeden ze svých hlavních programových 

bodů, také proto zabodovala ve volbách jak v kraji, tak i v Hněvotíně, kde zvítězila.  

Ačkoli ANO v Olomouckém kraji vyhrálo, koalici v zastupitelstvu sestavily strany Piráti, 

STAN, Spojenci a ODS. Vítězné ANO a hnutí SPD zůstalo v opozici. Novým hejtmanem se 

stal správce kolejí a menz Univerzity Palackého Josef Suchánek z hnutí STAN. Obdobná 

situace proběhla i v jiných krajích, ANO z desíti vítězných krajů uhájilo hejtmana jen ve třech 

z nich. 

První kolo voleb do Senátu nerozhodlo v obvodě č. 66 – Olomouc o vítězi, ani jeden ze sedmi 

kandidátů nezískal více jak 50 % všech hlasů. Nejvíce hlasů, tedy 10 222, získal Marek 

Ošťádal /STAN/ (26,60 %) – starosta obce Náklo, člen hudební kapely Stracené Ráj, známý 

pod přezdívkou Pepin z Hané. Do druhého kola se spolu s ním dostal Ing. Jan Zahradníček 

/ANO/ (22,44 % - 8 622 hl.), starosta Medlova. Účast v okrese dosáhla 36,21 %.  

Druhé kolo senátních voleb provázel nízký zájem ze strany voličů, celková účast dosáhla 

16,74 %. V obvodu „č. 66 – Olomouc“ se účast zastavila na hodnotě 18,49 %. Novým 

senátorem se stal Marek Ošťádal /STAN/ s 14 006 hlasy (68,76 %) a porazil tak 

protikandidáta Ing. Jana Zahradníčka /ANO/, který získal 6 362 hlasů (31,23 %). Největším 

úspěchem se letošní senátní volby staly pro hnutí STAN, které získalo 10 nových senátorů 

(samostatně i včetně koalic). ODS získala 4 senátory, KDU-ČSL 3, TOP09 2, hnutí SEN21 

také 2, Piráti, ANO, Svobodní, SLK a HDK po 1 senátorovi.  

Otrávení řeky Bečvy 

V průběhu podzimu došlo k opakovaným únikům chemikálií do řeky Bečvy. K první velké 

otravě došlo 20. září, kdy se v úseku řeky v okrese Vsetín objevily jedovaté kyanidy. Látky se 

dostaly až do Moravy, kde naštěstí škody nenapáchaly, ovšem postižený úsek Bečvy byl zcela 

mrtvý. Vyšetřování celé situace se táhlo velmi dlouho, Inspekce životního prostředí ani 

Policie ČR nedokázaly ukázat na viníka nehody. Do konce roku 2020 tak vyšetřování 

neprokázalo žádné z firem vinu. K dalším únikům jedovatých chemikálií opět došlo 27. října, 

24. listopadu a 2. prosince. Z celé nehody se postupem času stal politický skandál, kdy mnoho 

politiků označovalo za možného viníka firmu Deza, která spadá pod Agrofert premiéra 

Andreje Babiše. Ten však vinu firmy Deza opakovaně odmítl, pochybení odmítlo i vedení 

firmy.  
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Koronavirus v Česku 

První vlna (jaro) 

První vlnu koronaviru v Česku lze charakterizovat jako období obav, ale zároveň jako období 

odhodlanosti. Ač měli lidé z nové neznámé nemoci strach, dokázali se spojit a pomáhat jeden 

druhému. Spontánně se tak doma pustili do produkce roušek, kterých byl na prodejních 

pultech tragický nedostatek. Díky obavám, které lidi držely doma, a včasným vládním 

opatřením Česko zvládlo první vlnu nejlépe ze států světa. I tak situaci v zemi doprovázel 

zmatek ze strany komunikace Vlády ČR. Vydávaná opatření působila zmateně. Často se navíc 

stalo, že jednotliví členové vlády zveřejňovali rozdílné nebo i rozporuplné informace. 

Začátek epidemie 

První obavy z nového koronaviru se objevily již koncem února, postarala se o to zejména 

některá česká média. Lidé z obchodů hromadně vykupovali trvanlivé potraviny jako rýži, 

těstoviny či mouku. Ministr zdravotnictví Adam Vojtěch /za ANO/ přistoupil ke svolání 

epidemiologické komise, po jejíž jednání vyzval ke klidu. První tři případy nákazy se objevily 

1. března – dva z toho v Praze a jeden v Ústí nad Labem. 

V průběhu prvních březnových týdnů začala vláda přijímat bezpečností opatření. 9. března 

započaly kontroly na státních hranicích, při nichž vojáci a policisté měřili řidičům teplotu. 

Tou dobou už Česko hlásilo 38 nakažených. O den později byly zakázány všechny akce 

s účastí nad 100 lidí. Od 11. března byla ze dne na den zrušena výuka na všech základních, 

středních i vyšších odborných školách. Ke 12. březnu už bylo nakažených více jak 100, 

v tento den byl vyhlášen výjimečný stav na dobu 30 dnů, zakázány byly akce nad 30 

účastníků, uzavřely se sportovní zařízení, restaurace, bary a obdobné podniky. Dalšího dne 

byly zavřeny i obchody (mimo supermarkety, lékárny apod.), začal rovněž platit zákaz 

vycestování ze země a zákaz vstupu cizincům na území ČR. 16. března bylo přistoupeno 

k zákazu vycházení z domu (mimo cesty do práce, na nákup, za rodinou apod.). Tou dobou už 

nakažených bylo více jak 300. 

Do krajních mezí se situace dostala v Litovli, Uničově, Července a asi 20 malých okolních 

obcích. Nárůst nakažených zde byl natolik rychlý a vysoký, že byly tyto obce uzavřeny do 

kompletní karantény. Nikdo tak nesměl do nich, ani ven (pouze zásobování obchodů, lékaři, 

hasiči apod.) Cesty do zóny hlídali vojáci a policisté.  

Od 18. března vláda nařídila povinné nošení roušek, respirátorů či šátků přes ústa a nos na 

veřejnosti mimo domov. Nedodržení opatření bylo trestáno pokutou ve výši až 10 000 Kč. 

Ovšem v zemi byl problém s nedostatkem roušek. Lidé se tak spontánně pustili do jejich 

vlastní výroby, následně roušky svépomocí distribuovali mezi potřebné. Projevila se tak velká 

solidarita a soudržnost ve společnosti. První českou oběť si nemoc Covid-19 připsala  

22. března, kdy jí podlehl 95letý muž z Prahy. Vláda přistoupila k prodloužení omezení 

pohybu na veřejnosti do 1. dubna. Tato opatření se na konci března opět prodloužila, tentokrát 

do 11. dubna. Postupně se začínal spouštět projekt tzv. chytré karantény.  
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Koncem dubna bylo sněmovnou schváleno prodloužení nouzového stavu až do 17. května. 

V Česku tou dobou bylo již více jak 7 500 nakažených a 236 obětí nemoci. Denní nárůsty 

nakažených už však nebyly tak rapidní, začalo se tedy připravovat rozvolňování jednotlivých 

opatření.  

Postupné zpřísňování opatření 

Koncem dubna byly denní přírůstky nakažených trvale nižší než 100. Vláda tedy začala 

jednat, jak opatření postupně uvolnit. Nouzový stav, který platil do 17. května, již nadále 

prodloužen nebyl. Od 11. května byly do provozu opět uvedeny galerie, kina, divadla či 

obchodní centra. Otevřely se kadeřnické salony a další služby. Částečně se otevřely základní 

školy (pro žáky 9. tříd), střední školy (pro maturitní ročníky) a umělecké školy. V jedné třídě 

mohlo být max. 15 žáků a musela být dodržována hygienická opatření. Rovněž se otevřely 

venkovní prostory restaurací, cukráren a hospod.  

V následujících jarních měsících rozvolňování pokračovalo. Postupně se otevřely i vnitřní 

prostory restaurací, vnitřní pavilony zoologických zahrad, na společenských akcích byly 

povoleny větší počty lidí. Povinnost nosit roušku se omezila na prostředky hromadné 

dopravy, vnitřní prostory budov a při blízkém kontaktu s větším množstvím lidí. Koncem 

května se objevilo nové epicentrum nemoci – v dole Darkov se nakazilo přes 350 horníků. 

V průběhu června překročil celkový počet případů od začátku března 10 000, obětí bylo 330. 

Přes 70 % případů se již vyléčilo. 4. června se otevřely hranice se Slovenskem, o den později 

s Rakouskem. Pro Čechy své hranice otevřelo i Maďarsko. Po 15. červnu přestaly platit 

kontroly na hranicích s Německem a s většinou Polska.  

Situace během letních prázdnin 

Se začátkem prázdnin většina lidí nabyla dojmu, že jsme již z nejhoršího venku. Převážná část 

opatření byla uvolněna, situace vypadala jako zdárně zvládnutá. Počty nakažených však 

začaly v průběhu léta opět stoupat, a to po stovkách (občas i po dvou stovkách). Šlo zejména 

o nárůst nakažených v lokálních ohniscích nemoci. Na Karvinsku a Frýdecko-Místecku, 

dřívějších ohniscích, se nárůst zpomalil. Podobná situace byla na Jihlavsku. Koncem července 

se nárůst zrychlil hlavně na Prachaticku.  

Ministerstvo zdravotnictví představilo tzv. „Semafor“, který ČR rozděloval dle krajů a okresů. 

Tyto jednotlivé části byly barveny do jedné ze čtyř barev onoho semaforu, barevně bylo 

rozlišován počet nových případů výskytů nemoci za určité období (bílá, zelená, žlutá a 

červená). Podle aktuální barvy semaforu byla v těchto celcích zpřísňována jednotlivá opatření 

(třeba zavádění roušek v MHD, vnitřních prostorech, omezování účastníků na akcích a 

podobná opatření). Většina krajů a okresů byla na konci července zabarvena bíle (tzn. nulové 

či zanedbatelné riziko), zeleně byla zbarvena Praha, Jihlavsko, Karvinsko, Frýdecko-Místecko 

a Prachaticko (tzn. výskyt nákazy bez komunitního přenosu).  

Nejvíce aktuálně nakažených bylo k začátku srpna v Moravskoslezském kraji (více jak 940), 

Středočeském kraji (více jak 460), Jihomoravském kraji (více jak 280) a v Praze  

(více jak 250). V ostatních krajích bylo méně jak 200 nakažených.  
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V průběhu srpna se situace zhoršila, ministerstvo zdravotnictví tak oznámilo návrat plošných 

opatření od 1. září. Roušky se tak měly vrátit do MHD, služeb (kadeřnictví, kosmetika apod.), 

kin, divadel (při více jak 100 lidech v sále), restaurací, barů a do společných prostor škol. 

Premiér Andrej Babiš /ANO/ však plošná opatření označil za nepřehledná a po jeho schůzce 

s ministrem Vojtěchem se opatření ze dne na den opět změnila – roušky od 1. září nebudou 

povinné ve školách, restauracích nebo třeba v kadeřnictvích. Nošení roušek ve školách se 

mělo opírat o „Semafor“ v jednotlivých okresech (při zbarvení do oranžova a červena budou 

povinné). Původní plošná opatření kritizovala jak politická opozice, tak i část veřejnosti. 

„Semafor“ se pomalu barvil – k 28. srpnu se Praha zbarvila do oranžova (tzn. počínající 

komunitní přenos nákazy). Nošení roušek v pražských školách bylo doporučené, ovšem ne 

povinné. Dle ministra Vojtěcha nebylo nutné opatření v Praze zpřísňovat. Naopak 

v Moravskoslezském kraji a na Vysočině byly k 1. září zrušena výjimečná opatření, která 

nařizovala povinné nošení roušek na některých místech – na „Semaforu“ byly tyto regiony 

zbarveny do zelena.  

Druhá a třetí vlna (podzim, zima) 

Zatímco první vlnu zvládlo Česko ukázkově, druhá vlna nás potrápila o to více. Virus udeřil 

plnou silou, nakažených začalo denně přibývat po tisících. Stovky případů denně, na které byli 

lidé zvyklí na jaře, z pohledu podzimního vývoje nepůsobily nikterak děsivě. Druhá vlna se 

zcela vymkla kontrole a smetla z ministerského postu jak Adama Vojtěcha, tak i jeho nástupce 

Romana Prymulu. Komunikační strategie vlády byla opět velmi nepřehledná, zmatená a 

nepřesvědčivá, lidé měli v nově zaváděných opatřeních zmatek. Zásadní však byl jiný problém 

– s velkým počtem nových případů prudce přibývalo hospitalizovaných s těžkým průběhem 

nemoci v nemocnicích. Hrozilo, že se český zdravotnický systém zhroutí. Česká republika tak 

pomalu ale jistě mířila k zavedení „lockdownu“… 

Zhoršující se situace v průběhu září a října 

Se začátkem září začala čísla nakažených prudce stoupat. První den v měsíci bylo nahlášeno 

499 nových případů, další den už 646, pak 677 a čtvrtý zářijový den již 797 případů – nejvíce 

od začátku března. Pro upřesnění čísel – k 7. 9. 2020 bylo aktuálně nemocných 8 425 lidí, 

celkem se od začátku epidemie nakazilo 28 716 lidí, 19 855 se vyléčilo, 437 nemoci podlehlo. 

Nemoc dostihla i ty nejpovolanější – začátkem září se koronavirem nakazila hlavní 

hygienička ČR Jarmila Rážová. Do karantény putovala nejen ona, ale i ministr Vojtěch a další 

členové Ministerstva zdravotnictví.  

Ač Adam Vojtěch koncem léta tvrdil, že není třeba v Praze opatření zpřísnit, v průběhu září se 

stal opak pravdou. Roušky byly opět povinné v obchodech, děti je musely nosit ve společných 

prostorech škol, kluby, bary nemohly být v noci otevřeny. Jen v hlavním městě bylo k 7. 9. 

nově nakažených 2 288 lidí. Nejen Praha byla epicentrem nemoci – případy rychle přibývaly i 

na Hodonínsku, Třebíčsku, Blanensku a ve Středočeském kraji. Tyto okresy a kraj byly na 

„semaforu“ označeny zelenou barvou, zbytek ČR byl nadále bílý.  
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Všichni již dle vývoje očekávali, kdy překoná denní počet nakažených tisícovku. Tím dnem 

se stalo 8. září. Tehdy přibylo 1 164 nových případů. Ministerstvo zdravotnictví na toto 

vysoké číslo zareagovalo zavedením plošných opatření – od 10. 9. se roušky povinně vrátily 

do všech vnitřních prostor v celé zemi. Nařízení zahrnovalo i společné prostory škol, mimo 

třídy. Vláda v této době také schválila, že každý občan ČR nad 60 let obdrží 5 roušek a  

1 respirátor od státu zdarma. Distribuci měla na starost Česká pošta. Roušky však mnoha 

lidem přišly vybalené z původních obalů a tedy nepoužitelné – roušky totiž jako zdravotnický 

prostředek jsou dle zákona bez originálního obalu nepoužitelné a mají být zlikvidovány.  

11. září se „semafor“ dočkal velké aktualizace. Zatímco týden předtím bylo zelených 10 

okresů, nyní jich bylo již 40 (včetně okresu Olomouc a Prostějov). 6 regionů bylo zbarveno 

oranžově – Praha, okresy Beroun, Kladno, Praha-východ, Kolín a Uherské Hradiště. 10. 9. byl 

opět překonán denní rekord – přibylo 1 382 případů nákazy. Tyto počty každým dnem 

stoupaly.   

A koronavirus rekordy lámal i nadále. 15. září přibylo 1 675 nakažených. Ministerstvo 

zdravotnictví přistoupilo k dalším opatřením. Od 18. 9. byly zakázány veškeré akce na stání 

s účastí nad 10 osob (výjimku tvořily výstavy, trhy či veletrhy). Na všech ostatních vnitřních 

akcích museli mít účastníci místo k sezení. Hned den poté už denní počty případů překonaly 

hranici 2 000 (konkrétně jich bylo 2 139). A opatření se tak opět přitvrdila. Roušky se 

povinně vrátily do základních (mimo třídy na 1. stupni), středních a vysokých škol i během 

výuky ve třídách. Dle údajů totiž tvořily pětinu nově nakažených děti a mládež. Další opatření 

se dotkly otevírací doby – restaurace, bary a kluby musely zavírat ihned po půlnoci. Česká 

republika si připsala jedno smutné prvenství – při přepočtu nově nakažených za den na milion 

obyvatel se dostala na první místo na světě (hodnota pro ČR činila 113,47). Druhé USA 

s hodnotou 78,89 a třetí Indie s 67,27.  

Počet 3 130 nových případů ze dne 18. září dal do pohybu další vlnu opatření. Vláda 

oznámila, že od 21. září bude opět obnovena činnost Ústředního krizového štábu. Premiér 

Babiš také oznámil, že nevylučuje opětovné vyhlášení nouzového stavu. Ministerstvo 

zdravotnictví aktualizovalo „semafor“ – Praha se jako první zabarvila do červené barvy (tzn. 

narůstající nebo přetrvávající komunitní přenos), dalších deset okresů bylo oranžových (8 

okresů ve středních Čechách, okr. Uherské Hradiště a okr. Cheb) a řada dalších zelených. 

Pražský primátor Zdeněk Hřib /Piráti/ oznámil, že pražské vysoké školy budou uzavřeny a 

přejdou na distanční formu výuky. Později tak učinily i vysoké školy v Ostravě, Brně, Zlíně, 

Ústí nad Labem, Pardubicích a v Plzni.  

Ráno 21. září oznámil ministr zdravotnictví Adam Vojtěch svou rezignaci. Tu vysvětlil tak, že 

chce vytvořit prostor pro další řešení epidemie. Ještě téhož dne premiér Babiš navrhl na 

nového ministra Romana Prymulu, který se jakožto náměstek ministra zdravotnictví na jaře 

podílel na řešení „první vlny“. Prezident Zeman návrh přijal a epidemiologa Romana Prymulu 

ministrem ihned jmenoval. 

Pro přehled: 21. 9. byl celkový počet případů od března více jak 50 000, aktuálně nemocných 

bylo 24 214 lidí, 25 336 se vyléčilo a 521 nemoci podlehlo. K tomuto dni došlo i k aktualizaci 
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„semaforu“ – Praha jako jediná nadále červená, oranžových bylo již 28 okresů, všechny 

zbývající okresy v ČR zelené.  

30. září Vláda ČR schválila výjimečný stav s platností od 5. října na dobu jednoho měsíce. 

S tímto návrhem přišel nový ministr zdravotnictví Roman Prymula, který jej vysvětlil tím, že 

jde o snahu zmírnit tempo nárůstu počtu nemocných. Nouzový stav doprovodila opatření 

původně plánovaná na 14 dní. Mezi tato opatření patřilo uzavření středních škol (červené a 

oranžové okresy), omezení výuky tělocviku a hudební výchovy na základních školách, zákaz 

hromadných akcí (uvnitř max. 10 lidí, venku max. 20 lidí), sportovní utkání směla být pouze 

bez diváků, v divadlech byla zakázána muzikálová a operní představení. V době schválení 

nouzového stavu v ČR bylo 34 448 aktuálně nemocných, 825 lidí bylo hospitalizováno,  

636 nemoci podlehlo. Většina okresů byla zbarvena do oranžova, Praha nadále jediná 

červená, pouze 20 zbývajících okresů zelených.  

Situace se však ani s novými opatřeními nezlepšovala, 6. října za den přibylo více jak 4 400 

případů, o den později více jak 5 300. Česko tak mělo za den desetkrát více nakažených než 

sousední Německo. Okamžitě bylo svoláno mimořádné jednání vlády, po kterém ministr 

Prymula oznámil nová přísná opatření: počínaje 12. říjnem byly na 14 dní zakázány veškeré 

kulturní akce, zavřena byla divadla i kina, přerušeny byly také sportovní aktivity (povoleny 

byly jen ty na vnějších sportovištích v max. 20 lidech), všechny střední a vysoké školy přešly 

na distanční formu výuky, na základních školách byla omezena výuka na 2. stupni – zde se 

žákům po týdnech střídala prezenční a distanční forma výuky, restaurace, bary a kluby musely 

zavírat ve 20 hodin, již od 9. října byly také uzavřeny posilovny, bazény a fitness centra.  

Cesta k „lockdownu“  

Počet nakažených ze dne 9. října dosáhl výše 8 618 nakažených a naznačil, že vláda brzy 

přistoupí k dalšímu zpřísňování preventivních opatřením. Situace v Česku byla v ten moment 

srovnatelná s kritickou situací v Itálii na jaře 2020, která tehdy byla hlavním epicentrem 

nákazy v Evropě. 

Vydaná opatření tak byla dokonce zpřísňována dříve, než byla vůbec uvedena v platnost. 

Základní školy sotva stihly omezit výuku na druhém stupni, vláda už večer 12. října oznámila 

nová opatření. Všechny základní školy, včetně tříd na 1. stupni, musely od 14. října přejít na 

distanční výuku. Bary, restaurace a hospody musely zcela uzavřít provozy, povolena byla 

pouze výdejní okénka. Shromažďování bylo od tohoto dne omezeno na pouhých šest osob. 

Rovněž byl vydán zákaz konzumace alkoholických nápojů na veřejných místech a povinnost 

nošení roušky na zastávkách hromadné dopravy. Většina opatření byla avizována do konce 

nouzového stavu, tedy předběžně do 3. listopadu.  

V této době už počet případů od začátku března překonal 120 000, aktuálních bylo více jak 

62 000 případů, 58 200 lidí se z nemoci vyléčilo, 1 051 jí podlehlo.  

Dne 16. října počet nakažených poprvé atakoval 10 tisíc případů, přesněji šlo o 11 105 

případů nákazy. České nemocnice se začaly obávat o nedostatečnou kapacitu lůžek pro 

nakažené s těžkým průběhem nemoci. Z nemoci se tou dobou v nemocnicích léčilo 3 415 lidí. 
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V pražských Letňanech, v budovách tamního výstaviště, začala Armáda ČR budovat náhradní 

nouzová lůžka – celkem jich zde vzniklo 500. Pomoc českému zdravotnictví přislíbilo i 

Německo. Sasko a Bavorsko by v případě přetížení českého zdravotnického systému přijalo 

část českých pacientů.  

Navzdory všem opatřením proběhlo 18. října na pražském Staroměstském náměstí protestní 

shromáždění cca 2 000 lidí proti vládním opatřením, šlo zejména o fotbalové a hokejové 

fanoušky. Po oficiálním ukončení akce se několik protestujících pokusilo prorazit policejní 

kordon. Policie nejnásilnější účastníky zatkla a s pomocí těžkooděnců, vodních děl a psovodů 

zbylé demonstranty z náměstí vytlačila. Protestní akci odsoudil pro nezodpovědnost účastníků 

premiér Andrej Babiš i opoziční politici.  

Vláda 21. října oznámila, že od následujícího dne zavádí tzv. lockdown, tedy omezení 

volného pohybu osob, mimo nutnou cestu do práce, do obchodu nebo za blízkými. Uzavřeny 

také byly obchody a služby, mimo prodej potravin, drogerie či lékárny. Nastala tak situace 

podobná té na jaře. Sám premiér Babiš situaci odmítl označit jako lockdown, ještě 18. října 

totiž vicepremiér Karel Havlíček /za ANO/ tvrdil, že se opatření podobná lockdownu 

neplánují. V den, kdy byla tato přísná opatření vyhlášena, přibylo rekordních 14 968 

nakažených.  

Situace v ČR byla kritická, v přírůstku nakažených na 100 tisíc obyvatel jsme byli nadále na 

špici všech států světa, v poměrném počtu zemřelých za týden byla naše republika druhá (hůře 

na tom bylo už jen drobné knížectví Andorra). Ostatní státy a mezinárodní organizace nám 

tedy nabídly pomocnou ruku – Evropská unie přislíbila uvolnění 30 plicních ventilátorů ze 

svých krizových skladů, NATO poslalo ze svých zásob 60 plicních ventilátorů, nabídlo také 

pomoc vojenských zdravotníků v českých nemocnicích, USA vyslalo lékaře do nemocnic, 

které trpěly nedostatkem personálu. Z evropských států nás zasláním stovek plicních 

ventilátorů podpořilo Nizozemsko, Německo nebo Maďarsko. 

Fotografové novin v noci 22. října zachytili ministra Romana Prymulu společně 

s místopředsedou ANO Jaroslavem Faltýnkem, jak opouští restauraci na pražském Vyšehradě, 

navíc bez roušek. Takto sami porušili vládní protivirová opatření, restaurace přitom měla být 

uzavřená. Opozice vyzvala Prymulu k rezignaci, stejně tak i ministři za ČSSD, včetně 

vicepremiéra Jana Hamáčka /ČSSD/. Premiér Babiš dopoledne 23. října svolal výjimečnou 

tiskovou konferenci, kde oznámil, že pokud Prymula nepodá sám rezignaci, tak jej odvolá. 

Ministrovo jednání označil za nezodpovědné a neomluvitelné, znak papaláštví. Prymula si 

naopak stál za tím, že nic neporušil, a rezignovat tedy nehodlá. O dva dny později svou vlastní 

rezignaci naopak nevyloučil.  

Čísla nakažených neklesala, vláda tak 26. října přistoupila ke zpřísnění opatření. Od dalšího 

dne byl zákaz volného pohybu osob mezi 21:00 večer až do 5:00 ráno, obchody musely nově 

zavírat již ve 20 hodin, v neděli musely zůstat zavřené úplně. Lidé byli vyzváni, aby co 

nejvíce pracovali z domova formou home office. 27. října ministr Prymula oznámil, že se žáci 

do škol 2. listopadu nevrátí, ačkoliv to sám ještě před pár dny velmi dramatickou formou 

televizního vystoupení sliboval. 29. října prezident Miloš Zeman jmenoval novým ministrem 

zdravotnictví Jana Blatného, hematologa a náměstka ředitele FN v Brně. Končící ministr 



 

16 

 

Roman Prymula tak ve funkci setrval pouhých 37 dní. Následující den požádala vláda 

sněmovnu o prodloužení nouzového stavu do 3. prosince, prodloužení bylo schváleno jen do 

20. listopadu.  

Všechny kraje a okresy byly koncem října na „semaforu“ označeny červenou barvou – virus 

se tak po celé zemi šířil komunitně. K 28. říjnu bylo od začátku epidemie 284 000 

potvrzených případů, 170 000 případů bylo aktuálních, v nemocnicích se z nemoci léčilo 

6 191 lidí, 2 547 nemoci podlehlo.  

Pozvolné zlepšování situace a následný rychlý nástup třetí vlny 

V druhém listopadovém týdnu začala situace vypadat přívětivěji. Denní počty nakažených 

klesly pod hranici 10 000, reprodukční číslo se dostalo na hodnotu 0,8 – na jednu z nejnižších 

v Evropě. Ministr Jan Blatný oznámil přípravy pozvolného rozvolňování opatření, na druhou 

stranu sdělil svůj plán na prodloužení nouzového stavu o 30 dní. 11. listopadu bylo oznámeno, 

že se 18. 11. vrátí do škol žáci prvních a druhých tříd ZŠ.  

Od 18. listopadu začalo rovněž platit kontroverzní opatření, které omezovalo počty lidí 

v obchodech s potravinami – na jednoho nakupujícího muselo připadnout min. 15 m2 plochy. 

Otevírací doba obchodů se prodloužila z 20:00 na 21:00. Ještě téhož dne ministr průmyslu a 

obchodu Karel Havlíček /ANO/ oznámil, že chce, aby byly obchody otevřeny i v neděli (což 

jedno z předchozích opatření zakazovalo) a také, aby na 15 m2 připadli rovnou dva nakupující.   

19. listopadu oznámil ministr školství Robert Plaga /ANO/ návrat žáků do škol – od  

25. listopadu se plánoval návrat maturitních ročníků, od 30. listopadu se pak do lavic měli 

vrátit i žáci 9. tříd ZŠ a děti z celého prvního stupně ZŠ. Žáci 6. do 8. třídy se budou rotovat 

po týdnech v celých třídách – týden výuka prezenčně a týden distančně. Ministr zdravotnictví 

Blatný tento scénář podmínil přechodem celé ČR do čtvrtého protiepidemického stupně rizika 

v novém systému „PES“. Téhož dne Poslanecká sněmovna schválila prodloužení nouzového 

stavu do 12. prosince. Denní počty nakažených v následujících dnech nadále klesaly, 

nepřekračovaly již více jak 7000 za den, počty současně aktivních případů po říjnových 

maximech, kdy dosahovaly až k 130 000, klesly k 70 000. Celkový počet případů od března 

se dostal přes 500 000, ovšem více jak 417 000 lidí se již z nemoci vyléčilo. Situace tak 

začínala vypadat nadějně a nahrávala dalšímu řízenému rozvolňování.  

Dalšího většího rozvolnění se Česko dočkalo 3. prosince, kdy se po déle jak měsíci opět mohli 

otevřít restaurace, bary, obchody (supermarkety byly otevřeny po celou dobu) a služby. ČR 

v indexu rizika (PES) klesla ze čtvrtého do třetího stupně. Lidé situace využili a ihned se 

vydali do obchodních center na nákupy, zejména vánočních dárků. Před mnoha obchody, 

v nichž stále platilo pravidlo „jeden nakupující na 15 m2“, se tak tvořily velké fronty. Také 

v prvních dnech došlo k mnoha incidentům, kdy restaurace či bary nedodržovaly otevírací 

dobu do 22 hodin. Ministr Blatný všechny vyzval k zodpovědnosti, jinak se opatření začnou 

opět zpřísňovat. 9. prosince sněmovna znovu schválila prodloužení nouzového stavu o 11 dní, 

tedy do 23. prosince.  
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Situace se během prosincových dní začala zase zhoršovat, reprodukční číslo R stouplo po 

delší době nad hodnotu 1 a protiepidemický systém (PES) se několik dní po sobě držel ve 

stupni 4 (tj. vážný stav). Ministr Jan Blatný tak avizoval, že vládě navrhne návrat celé ČR ze  

3. stupně zpět do 4. stupně, což by znamenalo opětovné zpřísnění opatření. A tak se i stalo – 

od 18. 12. se ČR vrátila do 4. stupně rizika – obnoven byl zákaz vycházení mezi 23.00 – 5.00, 

zavřít opět musely fitness centra, hotely a restaurace (prodej z výdejních oken povolen), 

shromažďování bylo omezeno opět na 6 osob. Menší obchody a služby tentokrát uzavřeny 

nebyly. Školákům byly o dva dny prodlouženy vánoční prázdniny – původně se naposledy do 

školy měli podívat 22. 12., po změně se do školy naposledy šlo 18. 12. Reprodukční číslo R 

mezitím vystoupalo na hodnotu 1,2.  

Příchod vakcíny 

Těsně před Vánoci byl opět prodloužen nouzový stav, tentokrát do 22. ledna 2021. Jen pár dní 

předtím překonal počet obětí nemoci Covid-19 v ČR hranici 10 000. Počet aktivních případů 

se dostal nad 80 000, přitom ještě na konci listopadu poklesl na 40 000. 21. prosince Evropská 

komise schválila vakcínu proti koronaviru od firem Pfizer a BioNTech, očkovat se ve všech 

státech EU, tedy i v ČR, začalo současně od 27. 12., premiér Babiš prohlásil, že vakcína do 

Česka dorazí 26. 12. večer, konkrétně prvních 9 750 dávek.  

Den před Štědrým dnem bylo zaznamenáno více jak 14 000 případů, což byl šestý nejvyšší 

přírůstek od března 2020, v poměru pozitivních testů ke všem provedeným (37,8 procenta) 

byla tato hodnota nejvyšší od začátku epidemie. Od 27. prosince se tak Česko vrátilo do 

nejpřísnějšího 5. stupně PES. Ve stejný den začalo i ono avizované očkování – prvními 

očkovanými se stali premiér Andrej Babiš, ministr zdravotnictví Jan Blatný a 95letá válečná 

veteránka Emilie Řepíková.  

Ještě před závěrem roku stihly být překonány rekordy v počtu nakažených za den – 29. 12. to 

bylo více jak 16 300 případů, dalšího dne už přes 16 900 případů nově nakažených. Poslední 

den roku pak přibylo okolo 13 200 případů.  

Sumarizace na konci roku:  

Za celý rok 2020 se v ČR prokázalo 732 022 případů nákazy nemocí Covid-19, do konce 

roku se 600 073 nakažených vyléčilo, 11 711 nemoci bohužel podlehlo. Koncem prosince se 

počet současně aktuálních případů dostal na nejvyšší hodnotu od října 2020 – aktuálních 

bylo 120 238 případů, v nemocnicích bylo s nemocí hospitalizováno 6 023 lidí (nejvíce 

hospitalizovaných zároveň bylo začátkem listopadu – cca 7 100). Reprodukční číslo R na 

konci roku dosáhlo na hodnotu 1,3 (tzn. při přepočtu – 100 nakažených nakazí dalších 130 

lidí). 
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Obecní úřad 

Členové obecního zastupitelstva byli zvoleni v komunálních volbách v říjnu roku 2018. 

Starosta Ing. Jaroslav Dvořák 

1. místostarosta Miloslav Antl 

2. místostarosta Petr Niessner 

člen zastupitelstva Ing. Naděžda Krejčí 

 Mgr. Lucie Přikrylová 

 MUDr. Pavla Hluší 

 Ing. Ivo Černý 

 Roman Piňos 

 Ing. Libor Blaťák 

Kontrolní výbor: 

Ing. Ivo Černý; členové: Ondřej Svaček, Michal Edl 

Finanční výbor: 

Ing. Libor Blaťák; členové: Vladimíra Piňosová, Petr Procházka 

Výbor pro výstavbu obce a dopravu: 

Miloslav Antl; členové: Tomáš Dostál, Radek Trybula 

Výbor pro majetek a práci se sdruženími a spolky v obci: 

Petr Niessner; členové: Milan Krejčí, Zdeněk Filip 

Výbor pro kulturu: 

Ing. Naděžda Krejčí; členové: Olga Černá, Daniel Hulík, Pavel Pospíšil 

Výbor pro životní prostředí: 

Roman Piňos; členové: Lenka Slehová, Martina Svobodová 

Výbor pro občanské záležitosti: 

MUDr. Pavla Hluší; členové: Mgr. Jana Mádlová, Mgr. Iveta Šutová 

Výbor pro školství a mládež: 

Mgr. Lucie Přikrylová; členové: Mgr. Kateřina Navrátilová, Ing. Jitka Mlynářová 
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Během kalendářního roku 2020 proběhlo šest veřejných zasedání obecního zastupitelstva. 

V případě potřeby může starosta obce během roku svolat zasedání mimořádné. Na programu 

zasedání jsou pravidelné body jednání: zpráva o činnosti obecního úřadu, plnění usnesení – 

pak část týkající se aktuálních věcí a diskuse. 

11. února proběhlo 9. veřejné zasedání, zúčastnilo se jej 8 zastupitelů (pro nemoc byla 

omluvena MUDr. Pavla Hluší) a 11 hostů z řad občanů. Předsedkyně výboru pro školství a 

mládež Mgr. Lucie Přikrylová oznámila výtěžek letošní tříkrálové sbírky v Hněvotíně, který 

činil 39 823 Kč. V průběhu jednání bylo mj. projednáno a schváleno: aktuální účtový rozvrh, 

účetní knihy, náležitosti účetních dokladů; směrnice upřesňující způsob pronájmu a vymezení 

žadatelů o byt v majetku obce; plán veřejnosprávních kontrol na rok 2020; smlouva obce s 

Olomouckým krajem o dotaci ve výši 100 tis. Kč na nákup dopravního automobilu pro Sbor 

dobrovolných hasičů Hněvotín (podmínkou je chválení zastupitelstvem Olomouckého kraje); 

žádost o dotaci na nájemní byty; smlouvu se společností Funder s.r.o. na podání žádosti o 

dotaci na výstavbu nájemních bytů; zpracování projektové dokumentace na cyklostezku na 

trase Hněvotín – Lutín s panem Ing. Robertem Šimkem. Místostarosta Miloslav Antl následně 

informoval o zakázkách malého rozsahu (např. o prodloužení chodníku na Velkém Klupoři až 

k ulici se zámkovou dlažbou). Bylo rovněž projednáno využití starého nábytku ze sálu 

kulturního domu (část posloužila na vybavení restaurace v kulturním domě, část byla 

poskytnuta SDH Hněvotín, zbytek bude odprodán zájemcům); ceny za pronájem prostor 

kulturního domu; petice občanů ke kvalitě služeb nabízených v restauraci Na Hřišti M3 

(některé důvody nespokojenosti: v restauraci se stále nenabízí vařená jídla mimo obědové 

menu, v restauraci často dochází nápoje a pochutiny, restaurace nedodržuje otvírací dobu a 

další). Dalším bodem jednání byly žádosti fyzických a právnických osob.  

Následující 10. veřejné zasedání bylo skutečně netradiční. Uskutečnilo se 21. dubna v sále 

kulturního domu za přísných hygienických opatření – všichni přítomní (zastupitelé i hosté) 

museli mít roušky a dodržovat rozestupy 2 metry – každý tedy seděl u svého vlastního stolu. 

Bylo tak učiněno z důvodu vládních opatřením kvůli šíření koronaviru. Přítomno bylo všech 9 

zastupitelů a 11 hostů. Byla schválena účetní závěrka obce za rok 2019. Návrh závěrečného 

účtu obce bude předmětem jednání následujícího zasedání v červnu. Byl schválen bezúplatný 

převod oddělené části pozemku k sousednímu pozemku obce a schválen byl prodej pozemku 

obce s ornou půdou obci Lutín – budou využity k výměně za pozemky, kudy má vést 

cyklostezka. Byl projednán záměr o pronájmu pozemků zemědělským subjektům – důvodem 

je výsadba zeleně, výstavba cyklostezek a vodní nádrže. Byla schválena nová redakční rada 

obecního Zpravodaje: výkonným redaktorem se stal Mgr. Tomáš Kasal, členy rady jsou dále 

Ing. Jaroslav Dvořák, Petr Niessner a Mgr. Lucie Přikrylová. Bylo rozhodnuto o doprodeji 

vozidla SDH Hněvotín značky Avia. Petr Niessner informoval o zrušených obecních 

kulturních akcí z důvodu vládních opatření. Miloslav Antl promluvil o zakázkách malého 

rozsahu (o plánované vodárně v místní části Malý Klupoř, na kterou obec neobdržela dotaci; 

místo pro přecházení u ZŠ, přechod u okružní křižovatky, chodník od ZD k mrazírnám SAFI 

nebo rekonstrukce pošty). Starosta obce Ing. Jaroslav Dvořák promluvil o současné situaci 

v souvislosti s nemocí Covid-19. Zmínil, že byly poskytnuty roušky a dezinfekce od 

Olomouckého kraje i města Olomouc. Poděkoval rovněž místním, kteří se podíleli na domácí 
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výrobě roušek. Zastupitelé se dále zabývali problémy s odpady a obecními restauracemi 

v kulturním domě a na hřišti. U obou nájemců těchto restaurací byly totiž dohodou ukončeny 

nájemní smlouvy.   

11. veřejné zasedání proběhlo 9. června, tentokrát již opět v zasedací místnosti kulturního 

domu. I tentokrát však museli mít zastupitelé i hosté po celou dobu zasedání nasazené roušky. 

Zúčastnilo se 7 zastupitelů, Miloslav Antl byl omluven ze služebních důvodů a Ing. Ivo Černý 

ze zdravotních důvodů. Starosta Ing. Jaroslav Dvořák přednesl zprávu o činnosti OÚ od 

posledního zasedání zastupitelstva.  Předseda finančního výboru Ing. Libor Blaťák přítomné 

seznámil se závěrečným účtem obce za rok 2019 – k 31. 12. 2019 obec hospodaří s majetkem 

v hodnotě 294 332 218 Kč. Celkové příjmy za rok 2019 činí 41 938 036,13 Kč, výdaje 

37 393 323,57 Kč. Celoroční hospodaření obce bylo schváleno bez výhrad. Probíral se také 

závěrečný účet Mikroregionu Kosířsko, jehož je Hněvotín členem.  Poté následovaly žádosti 

fyzických a právnických osob – veškeré žádosti byly jednohlasně schváleny. Stejně tak byly 

schváleny všechny prodeje, odkoupení a bezúplatné převody pozemků – některé z těchto 

pozemků se nachází v místech, kudy by měly vést plánované cyklostezky. Starosta obce za 

nepřítomného Miloslava Antla informoval o zakázkách malého rozsahu – o stavbě chodníku 

k mrazírnám Safi, o rekonstrukci pošty, o soutěži na nákup nového automobilu pro SDH, o 

úpravách komunikace U Zahrádek, o realizaci vodárny na Malém Klupoři, o místě pro 

přecházení u ZŠ, o přechodu pro chodce u okružní křižovatky a o rekonstrukci ulice Za 

Zbrojnicí. MUDr. Pavla Hluší poskytla informace o opatřeních v obci v době nouzového 

stavu.  Zatím není známo, že by se někdo v obci nakazil nemocí Covid-19. Následovalo 

probírání situace se stavbou cyklostezek. Poté se projednával prodej vozidla AVIA A31K/4. 

Zastupitelé se shodli, že by bylo vhodné vozidlo nabídnout obcím na Uničovsku, které byly 

postiženy lokálními povodněmi, za symbolickou 1 Kč. Zmíněna byla také pokračující 

výstavba v obci. Petr Niessner promluvil o konání kulturních a společenských akcí, většina 

z nich byla kvůli opatřením proti koronaviru zrušena. Zastupitelé se usnesli, že obce pomůže 

obci Břevenec a Šumvald, které zasáhla lokální povodeň částkou 100 000 Kč. Částka bude 

rozdělena po 10 000 Kč na 10 darovacích smluv pro postižené. Závěrem byly projednány 

smlouvy a dodatky ke smlouvám, následovala diskuse – ředitel ZŠ a MŠ Hněvotín  

Mgr. Vladimír Čuka promluvil o činnosti školy a školky během výjimečných opatření a také 

zmínil, že do budovy MŠ kvůli poškozené střeše zatéká. Na závěr jednání byla projednána 

rozpočtová opatření a výkaz pro hodnocení plnění rozpočtu.   

12. veřejné zasedání se uskutečnilo 18. srpna, přítomno bylo 7 zastupitelů, omluveni byli 

Roman Piňos kvůli dovolené a Mgr. Lucie Přikrylová pro nemoc. Na zasedání se také 

dostavilo 14 hostů z řad občanů. Projednávány byly body týkající se bezúplatného převodu 

pozemků z majetku státu – zastupitelé schválili podání žádosti o převod několika pozemků. 

Schváleno bylo vypovězení smlouvy o pronájmu pozemků obce Zemědělskému družstvu 

Hněvotín. Výpovědní lhůta bude činit tři roky. Předseda finančního výboru Ing. Libor Blaťák 

přítomné seznámil s přípravou obecního rozpočtu na rok 2021. Obec má na účtech našetřeno 

cca 13 mil. Kč, při předpokládaných dokončeních stavebních poměrů, které do konce roku 

2020 vyjdou na cca 9,7 mil. Kč, by zůstatek na účtech obce pro rok 2021 činil 2 – 3 mil. Kč. 

Následně byly projednávány žádosti fyzických a právnických osob – mj. žádost 
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Římskokatolické farnosti Hněvotín o dotaci ve výši 250 000 Kč na opravu střechy kostela. 

Zastupitelé dotaci schválili. Schváleny byly i žádosti ZŠ a MŠ Hněvotín o souhlas s realizací 

projektu „Inovace PC učebny v ZŠ Hněvotín“, jehož hodnota je 641 522 Kč, žádost SDH 

Těšetice – Vojnice, z.s. o odkup hasičského vozidla AVIA 31K/4 za cenu 10 000 Kč a žádost 

žadatele o pronájem a provozování Restaurace Kulturní dům – novým provozovatelem se tak 

stane pan Ladislav Pleva. Projednán byl i záměr o odkupu pozemků do majetku obce a 

zakázky malého rozsahu, o kterých promluvil Miloslav Antl. Starosta obce Ing. Jaroslav 

Dvořák přítomné informoval o revokaci usnesení – na minulém zasedání byl projednán záměr 

darování hasičského vozidla AVIA a darování 100 000 Kč (rozdělených do 10 darovacích 

smluv) pro postižené povodní v Břevenci a Šumvaldu. Po jednání se starostou Šumvaldu o 

nevhodnosti a nespravedlnosti tohoto řešení – obec Hněvotín darovací smlouvu na 100 000 

Kč s obcí Šumvald s určením pro občany postižené povodní, nacházející se ve složité sociální 

situaci dle kritérií šumvaldského zastupitelstva. Během jednání byla opět řešena výstavba 

cyklostezek, příspěvek vedoucím kroužku mladých hasičů a převzetí opatrovnictví po Aloisi 

Kreuzerovi a Anně Kreuzerové (jde o neznámé osoby), kteří jsou vlastníky pozemku, který je 

součástí veřejného prostranství. Miloslav Antl promluvil o pokračující výstavbě v obci, Petr 

Niessner informoval o konání kulturních akcí. Starosta upozornil na nový způsob placení 

vodného a stočného. Následovala diskuse, ta se točila kolem hlášení hněvotínského rozhlasu 

nebo pokládání internetových kabelů v rámci pokládání kabelů elektřiny.  

Podzimní 13. veřejné zasedání se opět, stejně jako jarní 10. zasedání, konalo v sále 

kulturního domu z důvodu dodržování bezpečných rozestupů, jak mezi zastupiteli, tak mezi 

hosty. Všichni přítomní museli mít z důvodu vládních preventivních opatření nasazeny 

roušky. Zasedání se uskutečnilo 13. října, zúčastnilo se jej 8 zastupitelů, MUDr. Pavla Hluší 

byla omluvena z důvodu pobytu v karanténě, a 10 hostů z řad občanů. Projednáván byl návrh 

rozpočtu pro ZŠ a MŠ Hněvotín a návrh rozpočtu obce, příjmová část druhého zmíněného je 

pro rok 2021 plánována ve výši 31 898 000 Kč, výdajová stránka činí 35 996 000 Kč. Dalším 

bodem programu bylo uzavření dodatku ke smlouvě s firmou AVE CZ odpadové 

hospodářství, s. r. o. – od 1. 1. 2021 se totiž změní poplatek za odvoz komunálního odpadu na 

385 Kč/os/rok. Důležitým bodem jednání byl bezpochyby návrh dotací a darů z obecního 

rozpočtu spolkům a organizacím. Dotaci obec zvažuje poskytnout TJ FC Hněvotín, spolku 

ProVás Hněvotín a farnosti Hněvotín na opravu střechy kostela. Dar na činnost je plánován 

pro všechny spolky v obci a pro jiné organizace, jejichž je obec součástí či podporovatelem. 

Místostarosta Miloslav Antl informoval o výstavbě v obci a o záměru obce sehnat dotace na 

stavbu tělocvičny u budovy ZŠ, výstavbu obecních bytů a vybudování chodníku od ZD 

k Mrazírnám SAFI. Místostarosta Petr Niessner zmínil některé kulturní akce, které se během 

srpna podařilo uspořádat, než byly tyto akce Vládou ČR opět zakázány. Zrušena tak byla 

většina akcí plánovaných na září a říjen. Osud akcí v listopadu a prosinci byl prozatím 

neznámý. Zastupitelé v průběhu zasedání schválili odpuštění nájmu do konce roku 2020 

restauraci Za Kulturákem z důvodu nejisté situace způsobené koronavirem. Z dalších 

probíraných bodů lze zmínit směny a odkupy pozemků pro výstavbu cyklostezek, žádosti o 

bezúplatné převody pozemků, převzetí opatrovnictví, nový provozní řád pohřebiště či 

inventarizace majetku obce.   
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Poslední letošní 14. veřejné zasedání připadlo na 8. prosince, kvůli epidemiologickým 

opatřením opět proběhlo ve velkém sále kulturního domu. Zúčastnilo se jej 11 hostů a 8 

zastupitelů, omluven byl starosta Ing. Jaroslav Dvořák, který byl od 20. října hospitalizován 

v nemocnici z důvodu onemocnění Covid-19. Zastupitelstvo proto tentokrát řídil místostarosta 

Miloslav Antl, dle svých slov „podruhé za 14 let“. Mezi hlavní body projednávání patřil 

rozpočet obce na rok 2021 (schválen návrh 38 772 000 Kč) a v něm začleněný rozpočet ZŠ a 

MŠ Hněvotín pro rok 2021 (schválen 2 079 000 Kč). Tradičně byly projednány žádosti 

fyzických a právnických osob, smlouvy a dodatky ke smlouvám. Hosté byli seznámeni 

s výčtem zakázek malého rozsahu a bohužel i se seznamem zrušených kulturních akcí. 

K dalším projednaným bodům lze zmínit – snížení rozpočtu ZŠ a MŠ o 165 000 Kč (kvůli 

zrušení kroužků kvůli opatřením proti Covid-19), spolek FC Hněvotín vrátí obci 274 240 Kč 

(z důvodu přerušení činnosti během roku 2020, také kvůli opatřením vlády), navýšení 

poplatku za odvoz a likvidaci komunálního odpadu na 600 Kč/občan/rok, zařazení  

ZŠ Hněvotín do projektu MAP III nebo schválení kácení souboru dřevin mimo les u potoka 

směrem na Ústín (z důvodu špatného stavu těchto dřevin, kolem nichž má vést cyklostezka do 

Ústína) – dřevo z těchto stromů bude poskytnuto spolkům a občanům jako palivo. Na 

zasedání bylo rovněž zmíněno dofinancování nového automobilu pro SDH Hněvotín (to 

hasiči obdrželi po zasedání 14. prosince) nebo zplnomocnění 1. místostarosty Miloslava Antla 

k zastupování obce při soudním jednání s Olomouckým krajem – jednání bylo kvůli vládním 

opatřením odročeno na neurčito. Závěrem přišel čas na diskusi – řešil se nedostatek 

kontejnerů na plasty, názor obce na plánovanou výstavbu u FIT stezky, čištění komunikací 

nebo kvalita internetového připojení v budově ZŠ Hněvotín.  
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Výstavba v obci 

Občané se informace o pokračující výstavbě v obci dozvídají ze stránek obecního Zpravodaje 

nebo z informací na pravidelných zasedáních zastupitelstva. Zde je souhrn stavebních akcí za 

rok 2020. 

Během prvních zimních měsíců, kdy jsou stavební aktivity utlumeny, byly vyřešeny drobnější 

úkoly: 

→ proběhly úpravy interiérů kulturního domu – instalováno promítací plátno a projektor,  

     nové posuvné dveře do sálu, roletové mříže u prodejních koutků a šatny, nové osušovače  

     rukou na toaletách, vymalování prostor a nátěr radiátorů 

→ sál kulturního domu byl vybaven novým nábytkem a ubrusy, objednána byla i nová opona 

→ byly preventivně vyčištěny problémové úseky splaškové kanalizace 

→ pokračovala výměna vodoměrů 

→ dokončována byla příjezdová cesta u východní strany kulturního domu – poslouží jako  

     chodník ke znovuotevřené restauraci 

Výstavbu nezastavila ani nové nastalá situace, která souvisela s šířením koronaviru: 

→ byla zcela dokončena rekonstrukce pomníku Obětem 1. a 2. světové války, poslední fází  

     rekonstrukce byla úprava povrchu schodiště 

→ proběhly poslední úpravy restaurace v kulturním domě a jejího okolí – nová dlažba na  

     příjezdové cestě a na místě budoucí letní zahrádky restaurace 

→ dokončena byla nová fasáda mandlovny u hasičské zbrojnice 

→ úpravy vodárny za kulturním domem 

→ v areálu hřiště FC Hněvotín byla umístěna další betonová garáž pro skladování věcí 

→ nakoupeny byly nové požární hlásiče do bytů v DPS č.p. 38 

→ proběhla rekonstrukce toalet v budově restaurace Na Hřišti 

→ odbahněny byly podmostní a zatrubněné části Hněvotínského potoka 

Práce v obci pokračovaly i během letních měsíců: 

→ ve sportovním areálu byl vedle stanu u restaurace vydlážděn prostor pro gril  

→ jedno z okýnek budovy restaurace Na Hřišti bylo upraveno tak, aby z něj mohla být  

     prodávána zmrzlina; zapraveny byly i části omítky budovy 

→ u hřiště pro plážový volejbal byla instalována letní sprcha 

→ pro velký zájem bylo vybudováno druhé hřiště na plážový volejbal, které je určeno pouze  

     pro děti a mládež 

→ ve spolupráci se společností Spro Lutín a SKANSKA byly opraveny živicí překopy  

     komunikací 

→ u potoka, mezi domy čp. 352 a čp. 456, byly prosekány náletové dřeviny, snížena  

     kanalizační šachta – šlo o přípravné akce ke zpřístupnění pozemků podél potoka 

→ v prostoru u hasičské zbrojnice bylo vydlážděno pódium pro hudebníky 

→ ve Skalách byly posekány využívané plochy, opraveno bylo zábradlí a schodiště do lomu 

→ byl zateplen objekt Výrovky v areálu Skal   
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→ započalo čištění deseti obecních studní – budou osazeny klasickými pumpami s určením  

     pro užitkovou vodu  

V době podzimu probíhaly následující práce a projekty: 

→ 11. září byla firmou STRABAG započata kompletní rekonstrukce ulice Za Zbrojnicí –  

     započalo se frézováním komunikace, práce trvaly po dobu cca 2 měsíců 

→ začaly práce na stavbě atletického oválu v areálu TJ FC Hněvotín 

→ práce probíhaly i na Lutínské ulici – společnost ČEZ Distribuce zde prováděla demontáž  

     nadzemního vedení a jeho přeložení na podzemní; práce zahrnovaly i vybudování nového  

     pouličního osvětlení  

→ odbahnění koryta potoka za západním okrajem obce 

→ zpevnění komunikací pro cyklotrasy od společnosti WANZL po Malý Válkov a podél  

     potoka k Ústínu 

→ napojení vrtu u chmelnice na Vodárnu bylo před fází kolaudace  

Závěrem roku probíhaly v obci tyto práce a projekty: 

→ od poloviny listopadu bylo realizováno místo pro přecházení u okružní křižovatky mezi  

     zastávkou BUS ve směru „Olomouc → Slatinice“ a prodejnou Qanto 

→ práce na novém osvětlení v Lutínské ulici 

→ zaměstnanci obce dokončovali práce na rekonstrukci vodárny na Malém Klupoři 

→ práce pokračovaly na hřišti FC Hněvotín – upravena byla plocha pro budoucí sportoviště  

     v rámci budovaného atletického oválu – probíhaly přípravy na zhotovení podkladních  

     vrstev a zhotovení obvodu oválu z betonových obrub 

→ dokončena byla rekonstrukce ulice Za Zbrojnicí – vznikla zde nová parkovací místa,  

     opravené chodníky a nový povrch na komunikaci, v jarních měsících 2021 proběhnou ještě  

     zahradní úpravy 
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Obec v době koronaviru  

První vlna – jaro  

Světová pandemie nového typu koronaviru začala na atmosféru v naší obci dopadat začátkem 

března. Tehdy byla uspořádána poslední akce před vydáním přísných bezpečnostních opatření 

českou vládou. Touto akcí byla tradiční hněvotínská zabijačka, jejíž součástí bylo letos i malé 

divadelní představení hněvotínských seniorů, kteří občanům sehráli scénku z filmu Dařbuján 

a Pandrhola. V jedné z částí scénky ležel Pandrhola na posteli a trpěl neznámou nemocí. 

Z obecenstva se okamžitě začaly ozývat hlasy, zda náhodou netrpí koronavirem. V ten 

okamžik ještě nikdo netušil, jak se za pár dní život v Hněvotíně změní.  

Vše započalo 10. března, kdy bylo vydáno vládní opatření mj. uzavírající veškeré základní, 

střední a vyšší odborné školy. Ani hněvotínská základní škola nebyla výjimkou, a proto byla 

od 11. března pro všechny žáky uzavřena. Mateřská škola zůstala v provozu další týden, od  

17. března byla ovšem uzavřena také. Výuka probíhala distančním způsobem – učitelé žákům 

posílali úkoly, testy a zápisy elektronickou cestou (nejčastěji emailem).  

Jedním z dalších přísných protikoronových opatření bylo povinné nošení roušek mimo 

domov. Jako v jiných vesnicích a městech, i v Hněvotíně ale nebyl dostatek roušek a 

respirátorů. Mezi občany se ovšem našli dobrovolníci, kteří roušky vyráběli doma a přinášeli 

je do krabice, která se nacházela na parapetu u vstupu do obecního úřadu. Kdokoliv 

z hněvotínských občanů si zde mohl roušky vzít k vlastnímu použití. Z dobrovolníků, kteří se 

o výrobu roušek přičinili, zmiňuji paní Jitku Ponížilovou nebo paní Ivanu Kovářovou.  

I mnoho dalších občanů naší obce vyrábělo roušky a ústenky pro své rodinné příslušníky, 

přátele a sousedy. 

V souvislosti s omezeními, která se týkala zákazu shromažďování a volného pohybu osob, 

byly zrušeny plánované obecní akce. Z tohoto důvodu tak neproběhl další ročník 

Hněvotínského koštu, který byl plánován na 20. března, ani domluvené divadelní představení 

Divadelního spolku Bukovany, jarní setkání seniorů, slet čarodějnic nebo tradiční stavění a 

kácení máje. Zcela zrušeno bylo také nacvičování taneční skupiny BABA, kapely Hněvanka a 

cvičení Tabáta v sále kulturního domu. Rovněž neproběhlo plánované vítání občánků. 

Kulturní život se v Hněvotíně, stejně jako v jiných obcích a městech, zcela utlumil.  

Vládní opatření zakazovala i hromadné využívání sportovních areálů, proto i sportovní areál 

FC Hněvotín osiřel. Živo v něm začalo být až během uvolňování opatření začátkem května. 

Na tenisové kurty se opět vrátili příznivci tenisu, stejně tak na workoutové hřiště nebo na 

hřiště na volejbal. Během pandemie byly pozastaveny i všechny tréninky FC Hněvotín. 

Okresní i krajské fotbalové orgány přerušily veškeré soutěže v kopané. V průběhu dubna bylo 

rozhodnuto, že pokračování těchto amatérských sportovních soutěží představuje zdravotní 

riziko. Na jaře se tak již organizovaný amatérský fotbal ať již velký, nebo malý, nehrál.  

Stejně jako kulturní, tak i spolkový život se v naší obci zcela zastavil. Valná hromada FC i 

výroční Členská schůze spolku Blata Hněvotín byly v původních termínech zrušeny. Spolek 

ProVás Hněvotín zrušil svůj plánovaný květnový výlet a promítání letního kina. Jak již bylo 
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výše zmíněno, zrušeno bylo i veškeré nacvičování v kulturním domě. Stejně tak i tréninky 

mladých hasičů byly přerušeny. Obecní knihovna byla uzavřena do 27. dubna, kdy byl 

v rámci uvolňování opatření její provoz obnoven.  

30. března se objevily informace o tom, že hněvotínská pobočka firmy Wanzl přerušuje na  

2 týdny výrobu. Doma tak muselo zůstat více jak 400 zaměstnanců. Dle jednatele firmy pana 

Marka Ryšavého za tímto rozhodnutím stojí fakt, že část zaměstnanců je v karanténě, dokonce 

je ve firmě několik potvrzených případů nákazy nemocí Covid-19. (zdroj: Český rozhlas 

Olomouc) 

Bezpečnostní opatření musel přijmout i hněvotínský obchod Qanto. Omezení otevírací doby 

se na obchody s potravinami nevztahovalo, a tak zůstal v každodenním provozu. Nakupující 

však museli v prostorách prodejny dodržovat dvoumetrové rozestupy, museli mít na sobě 

roušku, respirátor, nebo šátek a na rukou jednorázové rukavice. Na prodejně byly v prodeji 

roušky (70 Kč/ks), respirátory (150 Kč/ks) a dezinfekce na ruce.  

Začátek května se nesl ve znamení připomínky 75. výročí od konce druhé světové války. 

Obec původně plánovala velké oslavy, během kterých měly být s účastí občanů a hostů 

položeny květiny k pomníku Obětem 1. a 2. světové války, jehož rekonstrukce byla 

dokončena začátkem května. Potvrdila se teze, že člověk míní a čas mění. Připomínka konce 

války se kvůli vládním opatřením nesla v komorním duchu. Pokládání květin u pomníku se 

zúčastnili jen nejvyšší představitelé obce (starosta s místostarosty) a několik zástupců spolku 

Volyňských Čechů. Starosta obce ve svém proslovu přislíbil větší vzpomínkové akce při 

příležitosti 28. října. Květiny byly položeny i u pomníku v Topolanech. I zde se vzpomínkové 

akce mohla zúčastnit jen desítka hostů z řad příbuzných obětí protinacistického odboje.   

Změny v provozu hněvotínské školy přišly 11. května. Tehdy byla docházka do školy 

obnovena pro žáky 9. ročníku za účelem přípravy na přijímací zkoušky na střední školy. Žáci 

tak docházeli na hodiny českého jazyka (vyučovaný Mgr. Adélou Pelíškovou) a matematiky 

(vyučovanou ředitelem školy Mgr. Vladimírem Čukou), přičemž byla všem žákům při vstupu 

do budovy školy měřena teplota bezkontaktními teploměry a během dne probíhala opakovaná 

dezinfekce rukou a prostor školy. Výuka ostatních ročníků pokračovala distanční formou. 

Provoz mateřské školy byl obnoven 18. května. 

S 11. květnem byla rovněž opětovně oficiálně otevřena venkovní zahrádka u restaurace  

Na Hřišti, tentokrát s novým provozovatelem panem Petrem Poledníčkem. Ještě před tímto 

termínem bylo ve sportovním areálu otevřeno výdejní okénko s drobným občerstvením 

v budově udírny.  

Další významné změny přinesl 25. květen. Od tohoto dne se do školních lavic v celé zemi 

mohly vrátit děti z 1. až 5. tříd základních škol. Nejinak tomu bylo i ve škole v Hněvotíně. 

Výuka ovšem probíhala za přísnějších bezpečnostních opatření a docházka do školy nebyla 

povinná, rodiče tak nebyli nuceni děti do školy poslat, mohli je ponechat doma a pokračovat 

ve výuce distančním způsobem. Ty děti, které se do školy vrátily, musely mít potvrzení o 

bezinfekčnosti. Jedna třída mohla čítat maximálně 15 žáků.  
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Vždy ráno, před zahájením vyučování, se děti po třídách rozdělily do dvou skupin – některé 

třídy se shromáždily před hlavním vchodem a některé u zadního vchodu ze dvora budovy 

školy. Bylo tak učiněno, aby se neutvořila jedna velká skupina před jedním z vchodů. Poté 

děti po jednom, pod dohledem třídních učitelů, vstupovaly do budovy. V suterénu u skříněk 

jim byla zaměstnanci školy změřena teplota bezkontaktními teploměry. Základní snahou bylo, 

aby nedocházelo ke shromažďování a míchání dětí. Poté třídní učitelé své žáky odvedli do 

tříd, kde probíhala výuka dle speciálně sestavených rozvrhů. Ty byly sestaveny tak, aby třídy 

končily s výukou rozdílně a děti se tak mezi třídními kolektivy setkávaly co nejméně. Během 

samotné výuky žáci nemuseli mít roušku, ovšem mimo svou kmenovou třídu ano. Během 

přestávek nebylo žákům povoleno neúčelné pohybovaní po chodbách. Systém byl upraven i 

ve školní jídelně. Do jídelny mohlo naráz maximálně 30 dětí (tj. dvě třídy) a ke každému stolu 

mohly zasednout pouze 2 děti, přičemž nesměly sedět vedle sebe, ani naproti sobě.  

S 25. květnem byl také obnoven vnitřní provoz restaurací, který se tak dotkl i restaurace Na 

Hřišti. Její okolí a sportovní areál v souvislosti s uvolňováním opatření opět ožilo životem. 

S příchodem teplejších dní se v restauraci začala prodávat i točená zmrzlina, o kterou byl 

opravdu veliký zájem. Otevřena byla jak zahrádka směrem k ulici, tak zahrádka u fotbalového 

hřiště. Obnoveny byly také tréninky všech fotbalových skupin.      

Po 8. červnu se dveře základní školy otevřely i pro žáky druhého stupně. I v tomto případě 

byla během omezené výuky přijata hygienická opatření. Docházka do školy byla pro žáky 

dobrovolná, žáci 6. a 7. třídy docházeli na tři vyučovací hodiny v pondělí a středu, žáci 8. 

třídy pak v úterý a čtvrtek. Vyučována byla čeština, matematika a angličtina formou 

konzultací, kdy se žáci mohli zeptat na problémové učivo a pracovat s pomocí učitelů na jeho 

opakování. Skupinky mohly čítat maximálně 15 žáků, ani v jedné třídě však nedošlo 

k případu, že by se na výuku přihlásilo více jak 15 dětí. Organizace byla obdobná jako u 

výuky na prvním stupni – při vstupu do školy byla žákům měřena teplota, během dne 

probíhala opakovaná dezinfekce všech prostor školy, stejně tak rukou žáků. Dle ředitele školy 

bylo ve škole v těchto dnech přítomno cca 50 % všech žáků. Výuka žáků, kteří zůstali doma, 

pokračovala distanční formou.  

Pravidelné tréninky mladých hněvotínských hasičů byly od 19. června opět obnoveny. 

Přerušeny byly od březnového týdne, kdy byla zavedena vládní bezpečnostní opatření a byly 

mimo jiné i zavřeny školy.  

Koncem školního roku si pro vysvědčení mohli přijít všichni žáci základní školy. Z tohoto 

důvodu Vláda ČR zmírnila opatření, která předtím dovolovala skupiny pouze do 15 dětí.  

26. června tak skončil netradiční školní rok, který si budou děti i rodiče ještě dlouho 

pamatovat. 

Přes prázdniny nebyl život v obci nijak omezen. Většina výjimečných opatření byla před 

začátkem července zrušena, epidemiologická situace v Olomouckém kraji nebyla akutní, 

roušky tak nebyly povinné – ve vnějších ani vnitřních prostorech. Po několika měsících 

proběhlo dokonce několik společenských akcí – tábor spolku ProVás, výlet vláčkem na Kosíř 

nebo pivní slavnosti SDH.  
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Druhá vlna – podzim a zima 

Se začátkem školního roku 2020/2021 byly školy opatrnější. Místní základní škola upustila od 

tradičního hromadného zahájení v sále kulturního domu. Proběhlo pouze uvítání žáků prvního 

ročníku s přítomností jejich rodičů, žáci ostatních tříd zahájili školní rok rovnou ve svých 

třídách v budově ZŠ. Dle opatření ministerstva zdravotnictví nebylo povinné nošení roušek ve 

školách. Toto opatření se však změnilo hned druhý týden po zahájení školního roku. Od 10. 9. 

již žáci i zaměstnanci školy museli nosit roušky ve společných prostorách (na chodbách, ve 

sborovně, v družině), ve třídách během vyučovacích hodin roušky povinné nebyly. Vedení 

školy vyčlenilo speciální místnost pro žáky, kteří by pocítili příznaky onemocnění. V případě 

zdravotních problémů byli tito žáci odvedeni do této místnosti na izolaci, kde vyčkali příjezdu 

rodičů tak, aby se zamezilo dalšímu kontaktu s ostatními žáky či zaměstnanci školy. 

Opatrnost byla na místě – od začátku září muselo již 150 škol a školek omezit výuku nebo 

zcela zavřít (údaj k 9. 9.). Právě kvůli nákaze žáků nebo zaměstnanců nemocí Covid-19.  

Zaměstnanci obecního úřadu opakovaně preventivně ošetřovali dezinfekčním aerosolem 

prostory budov ZŠ, MŠ, DPS, pošty, obecního úřadu, ale i prostory zastávek autobusu, před 

obchodem Qanto nebo lavičky v obci.  

V hněvotínském Qantu nadále prodávali ochranné prostředky a dezinfekce – dezinfekci 

Anticovid ve třech různých baleních (500 ml za 60 Kč, 330 ml za 40 Kč a 50 ml za 20 Kč), 

dále nanoroušky za 45 Kč/kus, respirátory za 60 Kč/kus a balení jednorázových rukavic za  

50 Kč. Uvedené ceny byly platné začátkem září, oproti cenám na jaře byly znatelně nižší.  

Zavedení roušek i během výuky ve třídách bylo náročné jak pro žáky, tak pro učitele 

hněvotínské školy. Mnoho učitelů využilo příjemného počasí a bralo žáky na výuku hodin do 

altánku v prostoru školní zahrady. Pro všechny byla tato forma výuky na čerstvém vzduchu 

příjemnější, už jen proto, že venkovní prostory nepodléhaly nutnosti nošení roušek. Děti 

z druhého stupně mohly jen tiše závidět dětem z 1. až 5. třídy, kterých se povinnost nosit 

roušky v hodinách netýkala. Útěchou pro ně však mohly být hodiny tělocviku a hudební 

výchovy, během nichž mít roušky nemusel mít nikdo. Stačilo však pár týdnů a vše bylo jinak, 

opatření ministerstva zdravotnictví nově přikazovala zákaz zpěvu v hudební výchově, na  

2. stupni byla zakázána tělesná výchova ve vnitřních prostorech, na 1. stupni probíhal tělocvik 

nadále bez omezení. Hněvotínská škola zareagovala tak, že žáci od 6. do 9. třídy chodili 

v době TV na venkovní procházky po obci, výuka HV pokračovala, jen se musela obejít bez 

zpěvu, žáci během ní měli roušky jako v ostatních hodinách (platilo pro 6. – 9. tř.).   

10. října se mužstvo FC Hněvotín utkalo na místním hřišti s týmem z Velké Bystřice. Šlo o 

první zápas po nově oznámených opatřeních a musel se tak oficiálně obejít bez diváků. Vstup 

do areálu hřiště byl uzavřen, zápasu se mohli účastnit pouze hráči, rozhodčí a osoby 

zabezpečující organizační a technické zázemí (tj. pořadatelská služba). Diváci se nesměli 

účastnit také tréninků, zákaz se týkal i rodičů mládežnických hráčů.  

V týdnu od 12. října začala v místní škole omezená výuka na druhém stupni. První týden (od 

12. do 16. října) měla do školy prezenčně chodit 6. a 7. třída, další týden (od 19. do 23. října) 

8. a 9. třída, druhé dvě třídy se v daném týdnu vzdělávaly distančně. Tento systém fungoval 
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v praxi pouhé dva dny – již večer 12. října vláda oznámila opatření, která od 14. října 

přikazovala přechod všech tříd základních škol na distanční výuku. Doma tak od středy 

zůstali jak žáci druhého stupně, tak i děti od 1. do 5. třídy. Provoz mateřské školy nebyl 

přerušen a pokračoval bez větších omezení.   

Z důvodu opatření vynucených krizovou situací byly také omezeny úřední hodiny obecního 

úřadu na pondělí a středu od 8.00 hodin do 11.30 hodin a od 12.30 hodin do 14.00 hodin. 

Restaurace Na Hřišti byla rovněž nucena výrazně omezit svůj provoz, od 14. října byla 

vydávána jídla v rámci poledního menu okýnkem s sebou, i pivo si mohli zájemci nechat 

načepovat s sebou. Okénkový prodej rozjela i restaurace Za Kulturákem – výdej obědů 

probíhal od 10 do 14 hodin, na výběr bylo ze dvou druhů jídel. Svou činnost museli opět 

přerušit i mladí hasiči, jejichž tréninky byly na neurčitou dobu zrušeny.  

Na rozdíl od jara, kdy se v obci nemocí Covid-19 nikdo nenakazil, bylo v podzimním období 

známo několik rodin, které byly v povinné domácí karanténě. Dle internetového webu 

Seznam Zprávy, odvolávajícího se na oficiální data MZ ČR, se první případy nákazy v obci 

objevily na začátku října. K 1. říjnu bylo oficiálně evidováno pět případů. Koncem října čísla 

dosahovala už k 38 nakaženým. Přehledná tabulka oficiálně evidovaných případů nákazy 

v obci v období od 1. října do 31. prosince je přiložena v příloze této kroniky.  

Hněvotínská škola postupem času plynule přešla na online výuku. První dva týdny od  

14. října byli žáci a jejich rodiče informováni o úkolech a výuce formou emailů. Tou dobou 

probíhalo ve škole školení pedagogů, aby se naučili správně pracovat s komunikačním 

počítačovým programem Microsoft Teams, na který se výuka postupem času přesunula. 

V druhém týdnu tak učitelé zahájili práci s žáky přes tento program formou úvodních 

třídnických schůzek. Ve dnech 27. – 30. října měli žáci rozšířené podzimní prázdniny a 

distanční výuka tedy neprobíhala. 2. listopadu byla organizovaná online výuka oficiálně 

zahájena, jednotlivé třídy měly vlastní rozvrhy pro období dopoledne – během jednotlivých 

dní tak měly jednu až tři online hodiny.   

Počet nakupujících v hněvotínském obchodě Qanto bylo od 18. 11. omezen počtem 

nákupních košíků – počet košíků se rovnal povolenému maximálnímu počtu nakupujících 

v provozovně. K dispozici bylo cca 15 košíků. 

Ve středu 18. listopadu se do svých tříd vrátily děti z 1. a 2. třídy. Jejich výuka probíhala dle 

daného rozvrhu hodin, kterým se žáci řídili již v průběhu září. Ostatní ročníky pokračovaly 

v distanční výuce z domova.  V pondělí 30. listopadu do lavic zasedly i děti z 3. až 5. třídy, 

jejich výuka probíhala dle pravidelného rozvrhu. K výuce ve škole se vrátili i žáci 9. třídy. Pro 

žáky z 6., 7. a 8. třídy začal platit následující režim: v týdnu 30. 11. – 4. 12. (lichý) do školy 

na prezenční výuku docházeli žáci 8. třídy, v týdnu 7. 12. – 11. 12. (sudý) pak žáci 6. a  

7. třídy. Tento režim platil až do vánočních prázdnin, které začaly dříve, než byly původně 

plánovány. Žáci školu naposledy v roce 2020 navštívili v pátek 18. prosince.  

V průběhu října se nemocí Covid-19 nakazil i člověk pro obec vůbec nejdůležitější – starosta 

Ing. Jaroslav Dvořák. S těžkým průběhem nemoci byl po 20. říjnu hospitalizován 

v olomoucké Fakultní nemocnici, kde nějaký čas strávil i v umělém spánku. Nemoc naštěstí 
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překonal, domů se však navrátil až koncem prosince. Po celou dobu jeho nepřítomnosti se o 

plynulý provoz obce starali oba místostarostové a členové obecního zastupitelstva. Na Štědrý 

den se z obecního rozhlasu opět rozezněl hlas pana starosty, i když z předtočeného záznamu. 

Ve své vánoční řeči poděkoval místostarostům a zastupitelům za jejich práci pro obec po 

dobu jeho nepřítomnosti, upozornil na nebezpečnost nemoci a všechny občany tak vyzval 

k zodpovědnosti a opatrnosti. Vyslovil zároveň přání, aby se v roce 2021 podařilo koronavirus 

porazit. Závěrem všem hněvotínským obyvatelům popřál krásné svátky v kruhu blízké rodiny 

a vše dobré do dalšího roku.  

Přepis vánoční řeči pana starosty Ing. Jaroslava Dvořáka: 

„Vážení spoluobčané, dámy a pánové, 

musel jsem se na pár týdnů odmlčet, ale díky lékařům jsem se dostal zpátky na břeh života. 

Děkuji také vám, kteří jste mi drželi palce a přáli uzdravení. Musím také poděkovat oběma 

místostarostům Miloslavu Antlovi a Petru Niessnerovi, zastupitelům a zaměstnancům obce a 

vám všem, kteří jste se podíleli na chodu obce. 

Víme, že letošní Vánoce budou jiné, než jsme zvyklí. Přesto vám přejeme jejich krásné prožití 

v okruhu svých známých. V novém roce 2021 vám přejeme hodně zdraví, snad se podaří 

lékařům a vědcům zkrotit koronavirus. Přejeme vám pohodu, rodinné štěstí. 

Hezké svátky vám všem.“ 
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Zájmové organizace a spolky 

MS ČČK 

Místní skupina ČČK čítala k roku 2020 celkem 68 členů. Během roku bylo navštíveno 10 

jubilantů s narozeninovými dárkovými balíčky. Proběhlo celkem 5 setkání místního klubu 

seniorů. 

Z důvodu pandemie nemoci Covid-19 byla zrušena plánovaná členská schůze. Během roku se 

také nemohla konat převážná většina akcí, které ČČK pravidelně pořádá.  

Na jaře se členové ČČK postarali o výrobu látkových roušek a jejich distribuci mezi občany. 

Pro všechny členy organizace byly zakoupeny vitamíny pro zachování dobré imunity.  

V únoru proběhla v klubovně v kulturním domě přednáška, kterou organizace uspořádala ve 

spolupráci s manžely Szüczovými z Hněvotína – přednáška se věnovala rybolovu v Kanadě a 

ve Švédsku. V březnu se senioři postarali o zajímavé zpestření obecní zabijačky, kdy společně 

secvičili krátké humorné divadelní představení „Dařbuján a Pandrhola“. Ve spolupráci 

s místním klubem seniorů pak byl v září uskutečněn výlet do Šternberka, který ovšem 

doprovázela bezpečností opatření. Výlet se stal poslední letošní akcí, uskutečnění dalších již 

nepříznivá epidemiologická situace nedovolila.  

Myslivecké sdružení Blata 

Činnost mysliveckého spolku byla v tomto roce, stejně jako činnost ostatních místních spolků 

a organizací, ovlivněna epidemií koronaviru v ČR. Z kraje roku spolek stihl uspořádat tradiční 

myslivecký ples, zbylé naplánované akce musely být kvůli opatřením vlády zrušeny. 

Členové spolku se zapojili do přípravy pohoštění hned na první obecní akci roku 2020 – 

během novoročního výšlapu do hněvotínských Skal myslivci nabízeli účastníkům gulášovou 

polévku, grog, punč, alkoholické i nealkoholické nápoje, kávu, čaj a pro děti byl k dispozici 

kabanos k opékání na ohni.  

15. února byl v sále kulturního domu členy spolku uspořádán každoroční myslivecký ples, 

tentokrát již jeho 14. ročník. Na návštěvníky plesu čekala zvěřinová kuchyně, tombola bohatý 

doprovodný program. V úvodu plesu předvedli své taneční umění členové klubu sportovního 

tance QUICT. K poslechu a tanci během celého večera hrála místní kapela Trifid pod 

vedením Zdeňka Dvořáka. Účast byla i v tomto roce hojná, zábava trvala až do třetí hodiny 

ranní.  

Jednu z posledních akcí v jarním období myslivci stihli 7. března, kdy v objektu Výrovky ve 

Skalách proběhla soutěž ve střelbě na asfaltové terče. Pár dní po této akci byla vydána přísná 

vládní opatření, které jakékoliv společenské akce nepřipustila.  

Práci myslivců to ovšem nezastavilo. V jarním období se starali o údržbu, dezinfekci a čištění 

všech zásypů a krmných zařízení. Tato zařízení dle potřeby rovněž opravovali. Probíhaly 
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rovněž individuální pochůzky v honitbě. Byla ale zrušena plánovaná společná brigáda a 

rovněž výroční Členská schůze, která byla plánována na začátek dubna.  

Členové spolku se opět sešli na informativní schůzi 2. června, tedy po uvolnění vládních 

nařízení. Na schůzce bylo dohodnuto uskutečnění odložené výroční Členské schůze.  

Ta se nakonec konala 27. června.  

Během léta proběhlo pár společných brigád, i když v menším a omezeném počtu. Na brigádě 

5. srpna se myslivci postarali o převoz a uskladnění 16 metráků ječmene a 10 metráků pšenice 

pro zvěř na zimu. Během další brigády 22. srpna se provedlo odklizení a příprava terénu pro 

stavbu přístřešku tzv. plevníku. Ten byl zbudován o dva dny později. Během léta se také 

v objektu Výrovky uskutečnily kondiční střelby, které jsou pro všechny členy spolku povinné. 

Na 26. září byl ve Skalách plánován 5. ročník setkání myslivců a přátel myslivosti „Pohár sv. 

Václava“, který spolek MS Blata pořádá ve spolupráci s Korunou Českou. Akci ovšem 

poznamenala probíhající epidemie koronaviru a také deštivé počasí, samotná soutěž tak byla 

odložena na 3. října. Účast byla v letošním roce slabší než v letech předchozích, nebyla tak 

překračována vládní nařízení, která omezovala venkovní akce pouze na určitý počet osob. 

Vítězem soutěže se stal Rudolf Krč, druhý skončil Vladimír Lukáš, třetí Bc. Libor Orava a 

čtvrtý Luděk Nezhyba. Poháry a věcné ceny vítězům předal předseda MS Blata MUDr. Pavel 

Andrš.  

Tato akce se stala až do konce roku 2020 poslední hromadnou akcí mysliveckého spolku. 

Zhoršující epidemiologická situace již nedovolila pořádání jakýchkoliv společenských a 

hromadných akcí.  

Spolek ProVás  

Spolek ProVás Hněvotín se i v roce 2020 zaměřil na oživení a udržování občanského a 

sousedského soužití v naší obci, vzájemnou pomoc při obnovování a udržování místních a 

regionálních tradic a zvyklostí. Ovšem, tuto snahu i tomuto spolku překazila epidemie 

koronaviru. 

Během jara musel spolek zrušit své tradiční akce – velikonoční výzdobu obce, výlet pro děti a 

jejich rodiče a rovněž promítání letního kina.  

Otazníky dlouho visely i nad pořádáním 6. ročníku letního tábora „Abra Dabra 2020“. Situace 

v Česku se nakonec do léta zlepšila, bylo tedy rozhodnuto, že tábor proběhne v původním 

stanoveném termínu.  

Od 8. do 15. srpna se 70 dětí a 17 vedoucích ocitlo v letní škole čar a kouzel v „Rukavicích 

nad Pastvinou“, kde se pod vedením moudrého čaroděje Merlina (Martin Skácel), jeho 

věrného pomocníka školníka Filche (Petr Niessner) a kouzelníka Pokustóna (Lukáš Koníček) 

učili, jak se stát správnými kouzelníky. I letošní ročník, jako již tři přechozí, proběhl v areálu 

Univerzity Palackého v Pastvinách. Hlavním týdenním úkolem dětí bylo porazit zlé duchy, 

kteří čaroděje Merlina každý den zakleli v jednoho ze zlých čarodějů (v Lesomora, Aladina, 

Ohniváka, Čáryfuka nebo Zemětřasa) – každé dopoledne se jeden z pěti týmů vydal do lesů 
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Merlina vysvobodit. Pokud se to dětem podařilo, večer od duchů dostaly jeden z klíčů 

k pokladu. Pro děti bylo připraveno mnoho zajímavých her a aktivit – výroba kouzelnických 

hůlek, létajících koberců, týmových vlajek či maskotů; z her lze jmenovat „Zbav se svého 

ducha“, Famfrpál, hod pavouků sekáčů na síť nebo házení žab přes uměle vybudované 

přehrady na tamním potoce. Součástí táborového týdne byl i tradiční výlet – tentokrát děti 

zavítaly do Muzea a divadla magie v Pardubicích a následně vystoupaly na hrad Kunětická 

hora. V závěru celého týdne se děti dočkaly velkého kouzelnického představení, kdy vždy pět 

dětí z každého týmu předvedlo divákům své kouzelnické triky, které se v průběhu tábora 

společně s Pokustónem naučily. 

Na začátek prosince spolek plánoval tradiční táborovou výstavku v klubovně Vlčat 

v kulturním domě. Epidemiologická situace se během podzimu opět zhoršila natolik, že 

musela být tato a všechny ostatní plánované obecní akce zrušeny. Dětem taky byly rozdány 

DVD s táborovým filmem a přihláška na tábor 2021 během výuky ve škole před vánočními 

prázdninami. Na webu spolku a v obecním Zpravodaji bylo oznámeno táborové téma pro 

další rok – detektivní tábor „PO STOPÁCH“.  

Během Vánoc byl v kostele sv. Leonarda vystaven spolkový betlém, který v roce 2015 

vyrobily hněvotínské děti společně se svými rodiči a členy spolku.  

Sbor dobrovolných hasičů 

Spolek SDH Hněvotín čítal v roce 2020 85 členů, z toho 24 žen. Mladých hasičů do  

15 let bylo 19. Průměrný věk členů činil 34 let. 

Začátkem roku, 11. ledna, proběhla výroční Valná hromada, přítomno bylo 41 členů 

s volebním právem. Zde bylo zvolen nový výbor ve složení: Ing. Jozef Novák – starosta, 

Ivana Kovářová – náměstek, Lukáš Burďák – velitel, Jiří Osladil – jednatel,  

Kamil Navrátil – požární preventista, Marie Vojáčková – vedoucí mladých hasičů,  

Ivana Navrátilová – hospodář, Michal Bernát, Pavel Brachtel, Josef Studený  

a Jana Rozmahelová – členové. Kontrolní a revizní radu zastávala Petra Hájková.  

Během roku byly členy spolku uspořádány tradiční akce. 18. ledna to byly hasičské vepřové 

hody, 1. února ples SDH Hněvotín v sále kulturního domu (návštěvnost 130 osob) a pivní 

slavnosti 29. srpna (účast 356 platících osob). Ostatní akce (stavění a kácení máje aj.) nebyly 

kvůli covidovým opatřením uskutečněny.  

Během roku rovněž proběhly 3 brigády, na kterých bylo odpracováno 992 hodin. 

Jednotka sboru dobrovolných hasičů Hněvotín je zařazena do kategorie V a má 19 členů. V 

listopadu 2020 byl prodán dopravní automobil AVIA A30 z důvodu stáří a pořízení nového 

dopravního automobilu. V prosinci 2020 byl firmou ZHT pro SDH dodán nový dopravní 

automobil MAN na podvozku Volkswagen 4x4 s přívěsem. Automobil pořídila obec 

Hněvotín za přispění státní dotace ve výši 450 000,- Kč a dotace Olomouckého kraje ve výši 

100 000,- Kč. 
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TJ FC Hněvotín 

Spolek TJ FC Hněvotín měl ke konci roku 2020 97 řádných členů. V pronajatém sportovním 

areálu měl začátkem roku k dispozici velké travnaté hřiště, hřiště s umělým travnatým 

povrchem, víceúčelové hřiště s tartanovým povrchem, tři antukové tenisové kurty, 

workoutové hřiště, antukové hřiště pro volejbal a nohejbal a hřiště pro plážový volejbal. 

Z důvodu velkého zájmu veřejnosti, zejména pak dětí, obec Hněvotín v zadní části areálu 

během roku vybudovala další hřiště na plážový volejbal. Koncem roku pak v areálu začaly 

práce na budování atletického oválu. 

I když se členové spolku věnují různým sportům, organizovaně se spolek účastní pouze 

kopané. Začátkem roku tak probíhaly přípravy na jarní část fotbalových soutěží, ty však 

narušila neočekávaná situace s nemocí Covid-19. 

V souvislosti s vyhlášením nouzového stavu se od 12. března přerušily až do odvolání 

všechny soutěže. Místní týmy benjamínků (dva týmy), mladší žáci, starší žáci a muži musely 

vyčkat, jak se bude situace vyvíjet. 7. dubna Výkonný výbor Fotbalové asociace České 

republiky konstatoval, že obnovení amatérských soutěží by představovalo nepřijatelné 

zdravotní riziko – veškeré mistrovské a pohárové amatérské soutěže tak byly plošně ukončeny 

k 8. dubnu 2020.  

Stejně k celé situaci přistoupil i Výkonný výbor Malého fotbalu Olomouc, který rozhodl o 

zrušení jarní části soutěže, včetně veteránské. Na jaře se tak již organizovaný amatérský fotbal 

ať již velký, nebo malý, nehrál. Konala se pouze přátelská utkání a všechna mužstva alespoň 

trénovala. Samozřejmě byla dodržována platná opatření, jednotliví trenéři jim po celou dobu 

uzpůsobovali tréninkovou činnost.  

Fotbalové soutěže se po několikaměsíční pauze rozběhly až v létě odstartováním ročníku 

2020/2021. V hněvotínském týmu mužů došlo k několika změnám – činnost ukončilo pět 

hráčů, několik z nich v dorosteneckém věku; naopak přišlo deset hráčů nových, většina z nich 

přímo žijících v Hněvotíně, dva z nich navíc v dorosteneckém věku. V mládežnických 

kategoriích se do soutěže přihlásily čtyři týmy – dva týmy benjamínků, mladší žáci a starší 

žáci. Z důvodu menšího počtu hráčů starší žáci utvořili společný tým s Lutínem. Starší i 

mladší žáci začali s tréninkem v polovině měsíce srpna, benjamínci se přidali poslední 

srpnový týden. Celkem má spolek zaregistrováno v těchto kategoriích 58 hráčů, pro které 

mistrovská utkání začala první zářijový víkend. 

Všichni doufali, že se situace jako na jaře nebude opakovat a k přerušení soutěží nedojde. 

Bohužel, naděje se nevyplnily. Soutěže se sice za přísných hygienických podmínek rozehrály, 

ovšem koronavirus nabíral během podzimu na síle, což vedlo v říjnu k přerušení soutěže 

mužů, v listopadu pak k odložení na jaro. Neodehraná utkání a turnaje benjamínků pak 

Sportovně technická komise Krajského fotbalového svazu Olomouc zrušila bez náhrady a 

pokračování hraní bylo plánováno až na jaro 2021. Hněvotínským mužům patřilo po 

neukončeném 10. kole 9. místo v tabulce se ziskem 12 bodů.  
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V novém ročníku se příliš nedařilo žákům. Tým starších žáků Hněvotín/Lutín dokázal z pěti 

utkání vyhrát jediný zápas, v tabulce tak obsadil 8. místo z devíti týmů. Podobně si vedli 

mladší žáci, kteří zvítězili ve dvou zápasech z šesti a v jejich kategorii jim tak patřilo 

předposlední 5. místo. U dvou přihlášených týmů benjamínků, u kterých se tréninků účastnilo 

i více jak 40 hráčů, nepříjemně překvapila nízká účast na turnajích. Většina rodičů své děti 

trenérům omlouvala s tím, že mají v době zápasu jiný program. Tento nešvar fotbal 

nejmladších hráčů provází již několik let. 

K dalšímu výrazně provozovanému sportu, byť ne na závodní úrovni, patří tenis. Členové 

spolku, místní občané a děti mají k dispozici tři antukové kurty. Počasí přálo, ke zprovoznění 

tenisových kurtů a jednoho kurtu na volejbal a nohejbal došlo koncem března. Kurty byly 

zbaveny staré vrstvy antuky, došlo k očištění, narovnání a dopnutí umělých lajn, na několika 

místech bylo opraveno jejich ukotvení. Následovalo navážení nové antuky, její vyrovnávání, 

zhutňování a především kropení a válcování. Práce trvaly dva týdny a dokončeny byly právě 

v době, kdy byla částečně zmírněna opatření pro venkovní sportování. Tenis se tak ocitnul 

mezi povolenými sporty. Na přípravě kurtů spolupracovalo 25 členů spolku, kteří takto 

odpracovali 96 hodin.  

Všechny kurty jsou hojně využívány. I letos na nich byla odehrána oblíbená soutěž 

Hněvotínský hrnec, které se zúčastnilo 20 párů. Ty sehrály rekordních 135 zápasů. Během 

léta se podařilo zorganizovat prázdninový tenisový kemp, kterého se zúčastnilo 13 místních 

dětí. Pod dohledem zkušených trenérů se děti věnovaly jak základům hry, tak i procvičování 

mnoha pohybových dovedností. V závěru kempu došlo i na malý turnaj.  

Stále větší popularitě se těší plážový volejbal. O tom svědčí i nutnost vybudování druhého 

písečného hřiště. Uskutečnily se dva turnaje nové soutěže pod názvem Hněvotínský písek. 

Vysokou úroveň měl i letní nohejbalový turnaj. Mládeží je hodně využívané i víceúčelové 

hřiště s tartanovým povrchem, především pro florbal a basketbal. Totéž lze říci i o 

workoutovém hřišti. 

Činnost TJ FC Hněvotín byla během roku finančně podpořena obcí Hněvotín, která spolku 

přispěla na činnost 550 000 Kč, dotaci v hodnotě 196 900 Kč poskytlo Ministerstvo školství, 

mládeže a tělovýchovy. Hospodaření spolku v roce 2020 vykazovalo kladnou částku, přes 400 

tisíc korun.  

Ačkoliv byla činnost spolku v roce 2020 silně poznamenána pandemickou situací, i tak se 

podařilo pro členy spolku, místní dospělé i děti vytvořit výborné podmínky pro kvalitní 

sportovní a volnočasové vyžití. Nemalou zásluhu na tom mají i místní zastupitelé, kteří této 

oblasti života věnují velkou pozornost.  
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Taneční skupina BABA 

Činnost taneční skupiny BABA tento rok silně poznamenala epidemie nemoci Covid-19. 

Převážnou část roku vládní opatření nepovolovala setkání většího množství osob, a tak v sále 

kulturního domu nemohlo probíhat tradiční nacvičování této skupiny. 

Neproběhla rovněž většina společenských akcí, na nichž skupina tradičně vystupuje – třeba na 

jarním a podzimním setkání seniorů, které bylo letos zrušeno.  

Jedna z mála příležitostí vystoupit se skupině naskytla během srpna, tehdy BABA navštívila 

blízkou obec Ústín, kde vystoupila na jedné z tamních kulturních akcí.  

Obecní knihovna  

Obecní knihovnu sídlící v budově Obecního úřadu Hněvotín vedla v roce 2020, stejně jako 

v předchozích letech, paní Jarmila Dostálová. Knihovna byla pro veřejnost otevřena každé 

úterý od 16 do 19 hodin. Během jarního období byl provoz knihovny z důvodu vládních 

opatření na nějakou dobu přerušen. 

Mateřský klub Beruška 

Rovněž činnost Mateřského klubu Beruška byla v tomto roce omezena přísnými vládními 

opatřeními. Většina tradičních aktivit a setkávání dětí v herně v budově MŠ, kde klub sídlí, 

tak nebyla možná. 

V červenci se v prostorách Berušky uskutečnil první místní příměstský tábor pro děti 

předškolního věku. Děti se pod vedením Moniky Königové a Zuzany Šínové účastnily 

kreativních aktivit a her, hrály si v herně i na zahradě u mateřské školy. Poslední den čekal na 

všechny účastníky lov pokladu v hněvotínských ulicích. Příměstský tábor proběhl za finanční 

podpory Regionu Haná, z.s.  

Spolek rodičů a přátel školy při mateřské škole Hněvotín (SRPŠ při MŠ Hněvotín) 

Spolek rodičů a přátel školy při MŠ Hněvotín je dobrovolným sdružením rodičů a zákonných 

zástupců dětí navštěvujících Mateřskou školu Hněvotín. Hlavním posláním spolku je zejména 

podpora potřeb, práv a zájmů dětí v mateřské školce. Mezi další zájmy spolku patří podpora 

partnerství a vzájemné spolupráce a komunikace mezi školou a školkou, jejím zřizovatelem a 

rodiči, seznamování vedení školky s náměty, připomínkami a stížnostmi rodičů a podílení se 

na jejich vyřizování, všestranné podporování školky v její činnosti, zejména nad rámec 

poskytovaný zřizovatelem, přispívání školce dobrovolnou pomocí, materiálními a finančními 

prostředky tam, kde je to třeba k zajištění její činnosti a zlepšení vybavení a prostředí školky, 

podporování mimoškolních a zájmových aktivit dětí jak organizačně, tak i materiálně, 

pořádání akcí sportovního, společenského nebo kulturního charakteru za účelem naplňování 

svých cílů a v neposlední řadě přispívání k propagaci školky na veřejnosti. 

SRPŠ při MŠ v letošním roce stihlo 7. března uspořádat oblíbený karneval pro děti z mateřské 

školy v sále kulturního domu. Akcí provázel dětmi oblíbený šašek Viky, pro účastníky si 
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připravil pestrý a zábavný program plný soutěží a tanečků. V závěru karnevalu byly vybrány a 

oceněny nejoriginálnější masky. Nedlouho po této akci přišla přísná vládní opatření, která 

další plánované akce utnula. Děti tak přišly o výlety nebo oblíbenou zahradní slavnost. 

Po letních prázdninách se opatření uvolnila a výbor SRPŠ při MŠ tak mohl společně 

s vedením školy zorganizovat tradiční Drakiádu na hřišti FC. Na další oblíbenou podzimní 

akci Lampionový průvod již kvůli opětovnému zpřísnění restrikcí nedošlo. Stejně tak se 

neuskutečnilo předvánoční rozsvícení obecního vánočního stromu, na kterém jsou každoročně 

v rámci jarmarku prodávány výrobky dětí z MŠ. 

Zemědělské družstvo Hněvotín 

V obci i nadále působí Zemědělské družstvo Hněvotín, jehož předmětem podnikání je 

zejména zemědělská rostlinná výroba, prodej nezpracovaných zemědělských výrobků pro 

účely zpracování a dalšího prodeje.  

Za družstvo jedná navenek jeho předseda, kterým je od října 2018 Jakub Dofek z Topolan. 

Zastupuje jej místopředseda, tím je rovněž od října 2018 Josef Dofek, také z Topolan. Členy 

představenstva jsou Josef Studený a Miroslav Onderka – oba z Hněvotína. Kontrolní komise 

sestává ze tří členů: Rostislav Urbášek, Mojmír Pospíšil a Ludmila Stoličková (poslední 

zmíněná do listopadu 2020) – od listopadu se novým členem komise stal Libor Kočí.  

13. srpna 2020 proběhla v prostorách restaurace Na Hřišti schůze členů družstva. Předmětem 

schůze byla zpráva o hospodaření družstva za minulý rok, účetní uzávěrka za rok 2019 a 

volba nového člena kontrolní komise. 
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Římskokatolická farnost 

Správcem hněvotínské farnosti byl v roce 2020 Mons. Ing. Vojtěch Kološ, který místní 

farnost spravuje od října 2019. Pan farář započal během roku přispívat do místního 

Zpravodaje svými originálně laděnými články pod titulkem „Fejeton z fary“.  

Život farnosti 

Jako život celé společnosti byl i život farnosti zcela podřízen záchraně životů občanů, který 

byl a stále je ohrožován nemocí Covid-19. Farnosti se z nařízení vlády týkaly kromě 

obecných povinností (nošení ochranných roušek, dodržování odstupů, omezení 

shromažďování, karanténa apod…) zejména restrikce povolující na bohoslužbách pouze 

omezený počet účastníků: zprvu byl povolen pouze jeden účastník, později maximálně deset, 

a nakonec bylo povoleno zaplnění 10 % míst k sezení v kostele. Požadavky se zkrátka měnily 

téměř každý týden. Zvláště při pohřebních obřadech mohlo být v kostele pouze 10 účastníků, 

ostatní museli vyčkat před kostelem a dodržovat rozestupy.  

Opravy a další práce 

Na samotné budově kostela sv. Leonarda byla realizována další etapa výměny krovů a krytiny 

střechy. Práce prováděla firma H & B Real ze Vsetína. Finanční hodnota této etapy činila  

1,4 mil. Kč, z toho dotace činila 220 000 Kč, příspěvek Obecního úřadu Hněvotín  

250 000 Kč, dar Arcibiskupství Olomouc a půjčka 800 000 Kč. 

V budově fary došlo na opravu tepelného čerpadla v hodnotě 40 000 Kč, napojení přízemního 

bytu na ústřední topení vyšlo na 35 000 Kč.  

Během roku byla zakoupena nová řídící jednotka kostelních hodin, neboť stará vypověděla 

službu. Během letních prázdnin se kostelní hodiny zastavily na šesti hodinách, které tak 

ukazovaly po několik dní. Z dalších finančních nákladů farnosti pak lze zmínit nákup nové 

travní sekačky. 

Tříkrálová sbírka 2020 

V rámci letošního ročníku Tříkrálové sbírky se v Hněvotíně vybralo 49 312 Kč, místní mohli 

přispět do celkem 8 kasiček. Celkový výtěžek v děkanátu Olomouc, pod který spadá celkem 

29 farností, činil 2 000 000 Kč.  

Dovětek pana faráře: 

„Všichni si uvědomují závažnost situace. Cesta trasování, testování, očkování je využitím 

dostupných technických prostředků. Nakolik si lidé, i ti, kteří přežili těžké stavy nákazy, 

uvědomují svůj vztah a závislost na Bohu nejsem schopen posoudit a ani na to nemám právo.“ 
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Základní a mateřská škola 

Základní škola 

Ředitelem školy byl Mgr. Vladimír Čuka, statutární zástupkyní ředitele Mgr. Vlasta 

Nováková. 

Vyučující 1. stupně ve školním roce 2020/2021: 

1. třída  Mgr. Alena Zapletalová  

2. třída Mgr. Věra Lysáková  

3. třída Mgr. Leona Zábojová, DiS.  

4. třída Mgr. Kateřina Kuchrýková  

5. třída Mgr. Andrea Macíková  

 

Vyučující 2. stupně ve školním roce 2020/2021: 

6. třída  Mgr. Pavel Pekař  

7. třída Mgr. Radka Dudová  

8. třída Mgr. Iveta Šutová výchovná poradkyně 

9. třída Mgr. Heda Kratochvílová koordinátor informačních a komunikačních technologií 

9. třída Mgr. Karla Vanečková1  

 Mgr. Kateřina Vališová metodik prevence 

 Mgr. Ivana Mifková2  

   

S novým školním rokem 2020/2021 školu odešla Mgr. Adéla Pelíšková na mateřskou 

dovolenou. K 18. březnu 2021 svůj pracovní poměr neočekávaně ukončila učitelka Mgr. Heda 

Kratochvílová, do konce března čerpala řádnou dovolenou. Ve škole působila bezmála 20 let, 

od školního roku 2001/2002. Její předměty M, F a CH plynule převzala Mgr. Ivana Mifková. 

Ve škole pracovali asistenti pedagoga: Bc. Miroslava Kočí, Pavlína Svobodová, Mgr. Barbora 

Anna Štěpánková, Ilona Niessnerová, Petra Heřmánková, Mgr. Hana Furchová, Gabriela 

Čundrlová a Šárka Neubauerová (poslední zmíněná do konce ledna 2021), od února 2021 pak 

Patrik Synek. Během června zastoupil asistentku na nemocenské ve 2. a následně ve 3. třídě 

Adam Niessner. Speciálními pedagogy byly Mgr. Petra Maráčková a Mgr. Klára Holková. 

Jednotlivá oddělení školní družiny vedly: Renata Krytinářová, Veronika Chudobová  

a Ing. Naděžda Krejčí. 

Provoz školní jídelny zajišťovala vedoucí Pavlína Forstová, kuchařka Vratislava Procházková 

(do 26. února 2021, okamžité ukončení pracovního poměru), kuchařka Petra Slezáková (nově 

nastoupivší) a pracovnice provozu Ida Vojáčková a Zdena Sváková. 

O údržbu a úklid školní budovy a okolí se starali školník František Stejskal a uklízečky Petra 

Navrátilová a Dana Trbušková. Účetní a sekretářkou byla Milada Bernatová. 

 
1 Od 18. března 2021, po odchodu dosavadní třídní Mgr. Hedy Kratochvílové, do té doby byla řadovou učitelkou. 
2 Do školy nastoupila po odchodu Mgr. Hedy Kratochvílové jako náhradní vyučující M, F a CH na druhém stupni. 
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Školská rada pracovala v tomto složení: 

• školní rok 2019/2020 a 2020/2021 

předseda: Ing. Vilém Koníček - zástupce zřizovatele 

členové: MUDr. Pavla Hluší - zástupce zřizovatele 

 Mgr. Lucie Přikrylová - zástupce rodičů 

 Kateřina Mádlová - zástupce rodičů 

 Mgr. Kateřina Kuchrýková - zástupce ped. pracovníků školy 

 Mgr. Heda Kratochvílová - zástupce ped. pracovníků školy 
 

Na začátku školního roku 2020/2021 navštěvovalo hněvotínskou ZŠ 211 žáků. Výuka 

probíhala v devíti třídách a v jedné třídě skupinové integrace (SKI), kterou v tomto školním 

roce navštěvovalo 11 žáků. V provozu byly tři oddělení školní družiny. 

Školní rok 2019/2020 (II. pololetí)  

Druhé pololetí tohoto školního roku začalo zcela normálně a nic nenasvědčovalo tomu, že by 

se měla situace v provozu školy jakkoliv ze dne na den změnit. Posledním „normálním“ 

dnem, kdy školu žáci navštívili tak, jak byli zvyklí, bylo úterý 10. března. V tento den se 

k žákům i učitelům dostala překvapivá informace přímo od Vlády ČR, že počínaje 

následujícím dnem se všechny školy v zemi uzavírají.  

Fungování školy v prvním období jejího uzavření je velmi dobře podrobně popsáno ve 

Výroční zprávě o činnosti školy za školní rok 2019/2020 – žákům, kteří se přesunuli do 

domácí výuky, byly prostřednictvím třídních učitelů elektronicky zasílány úkoly. Tyto úkoly 

žáci ve stanovených termínech plnili a svým učitelům odevzdávali. V naší obci se našlo cca  

5 žáků, kteří neměli možnost elektronického přijímání úloh – těm tak byly materiály 

poskytnuty v tištěné formě přes venkovní prostory školy, nebo tyto úlohy dostávaly od 

spolužáků. Do školy byli zváni rodiče žáků, kteří své povinnosti náležitě neplnili – po 

sjednání nápravy začalo plnění úkolů opět fungovat. Hodnocení žáků za jejich práci v tomto 

pololetí bylo velmi složité – zejména u žáků 1. stupně, kdy se vzdělávací činnost přesunula na 

rodiče. Tehdy se ukázala nezastupitelná role pedagoga. Dokonce i u žáků 2. stupně se 

ukázalo, že mají se samovzděláváním problémy a nebyli na tuto činnost zcela připraveni. Až 

na jednoho žáka postoupili všichni žáci ZŠ do vyššího ročníku.  

Ke změně situace došlo 11. května, dva měsíce po uzavření školy. Žákům 9. ročníku bylo 

umožněno připravovat se na přijímací zkoušky. Příprava probíhala z předmětu matematiky a 

českého jazyka. Žákům byly rovněž nabídnuty individuální konzultace se svými vyučujícími. 

Podmínky přijímacího řízení na střední školy se kvůli probíhající pandemii změnily, termíny 

přijímaček byly posunuty na červen a žáci podávali přihlášku pouze na jednu školu, což 

všeobecně ve společnosti přineslo velkou vlnu nevole. Většina letošních děváťáků nakonec 

úspěšně prošla tímto znevýhodňujícím přijímacím řízením a dostala se na střední školu, i pro 

ostatní se nakonec našlo přijatelné řešení. 

Další uvolnění přišlo 25. května, tehdy se do školy vrátili žáci 1. až 5. ročníku. Jejich 

přítomnost ve škole byla dobrovolná. V případě, že do školy žák nedocházel, pokračoval 
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v domácím vzdělávání. Jednotlivé třídy prvního stupně byly naplněny do maximálního 

povoleného počtu 15 žáků. V tomto režimu výuka na prvním stupni probíhala až do konce 

školního roku.  

Od 8. června se do lavic vrátili i zbývající žáci 6. až 8. tříd. I zde byly naplněny všechny třídy 

do počtu 15 žáků a účast byla dobrovolná. Žáci školu navštěvovali 2x týdně na 3 vyučovací 

hodiny (konzultace) z předmětů český jazyk, anglický jazyk a matematika. Ostatní předměty 

byly nadále vyučovány distančně.  

Netradiční školní rok 2019/2020 byl ukončen k 26. červnu, následovaly 2 dny ředitelského 

volna. Závěrečnou úspěšnost žáků lze shrnout tak, že 170 z nich prospělo s vyznamenáním, 

32 prospělo a 1 neprospěl.  

Jedinou větší aktivitou pro žáky, kterou škola v tomto pololetí stihla uskutečnit, byl lyžařský 

výcvikový kurz ve dnech 10. – 14. února. 34 žáků, převážně ze 7. třídy, prošlo pětidenním 

lyžařským kurzem v centru Karlov pod Pradědem. Žáci se seznámili rovněž se zásadami první 

pomoci v horách a pobytem v zimní krajině, novinkou byly dva dny trénování jízdy na 

snowboardu.  

Koncem června se v obřadním místnosti kulturního domu uskutečnilo slavností rozloučení 

s absolventy devátého ročníku, které bylo omezené dle aktuálních vládních nařízení.  

Na další aktivity z důvodu vládních opatření nedošlo – zrušen byl „Slet čarodějnic“, projekt 

„Den Země“, divadelní představení, přednášky i vzdělávací exkurze. Žáci rovněž museli 

oželet tradiční třídní školní výlety. Nedošlo rovněž na jakékoliv sportovní a vědomostní 

soutěže.  

Práce na školním pozemku pokračovaly i covidovým opatření navzdory. V době 

nepřítomnosti žáků ve škole se o obdělávání pozemku přičinila jak Mgr. Iveta Šutová, tak 

kuchařky ze ŠJ Zdena Sváková a Ida Vojáčková. Ve volném čase na pozemek docházeli i 

dobrovolníci z řad žáků.  

Po skončení školního roku proběhly v letních měsících tři turnusy příměstského tábora, 

kterých se zúčastnilo celkem 95 dětí. Na účastníky čekalo množství aktivit – např. orientační 

běh, sportovní hry v areálu FC Hněvotín, vědomostní soutěže apod. Nechyběly tradiční 

oblíbené výlety – ZOO Brno, westernové městečko Boskovice, zábavní park BRUNO Brno, 

Pevnost poznání, KOVOZOO ve Starém Městě, expozice Živá voda Modrá, centrum Semafor 

Olomouc a další. Nechyběl ani tradiční výšlap k vrcholu Hané, tedy na Velký Kosíř.  

Školní rok 2020/2021 (I. pololetí)  

Do nového školního roku 2020/2021 všichni vstupovali s nejistotou. Nebylo možné 

předpovědět, jak se bude epidemiologická situace vyvíjet, a tedy nešlo ani odhadnout, po jak 

dlouhou dobu budou školy v běžném provozu. Z důvodu přísnějších opatření proběhlo 

zahájení školního roku ve skromnějším duchu – v sále kulturního domu byli 1. září přivítání 

pouze žáci první třídy společně s jejich rodiči. Pěkné vystoupení si připravila třídní učitelka 

1. třídy Mgr. Alena Zapletalová, která se představila coby Marie Terezie v dobovém kostýmu 

i paruce a společně s kolegyněmi Veronikou Chudobovou a Hanou Furchovou sehrály malé 
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divadelní představení na téma „povinná školní docházka.“ Žáci ostatních tříd se sešli první 

školní den ve svých kmenových třídách v budově školy.  

Je důležité zmínit, že s novým školním rokem 2020/2021 bylo již českou vládou uzákoněno, 

že účast všech žáků je na distanční výuce povinná, stejně jako je povinná účast na tradiční 

výuce prezenční formou. Na jaře toto ještě uzákoněno nebylo, účast na online výuce tak 

záležela pouze na zodpovědnosti dětí a jejich rodičů.  

Během září a října stihla škola uskutečnit několik akcí, některé z nich měly původně 

proběhnout už v druhém pololetí školního roku 2019/2020, ale kvůli tehdejšímu uzavření škol 

byly zrušeny. Žáci 5. třídy se ve třech dnech zúčastnili výuky na olomouckém dopravním 

hřišti. Deváťáci pod vedením Mgr. Pavla Pekaře a geologa Tomáše Lehotského z  

PřF Univerzity Palackého v Olomouci absolvovali 24. září geologické exkurze po okolí 

Hněvotína. Takto navštívili lokality u Čelechovic na Hané, NPP Růžičkův lom, NPP Státní 

lom, PP Vápenice a NPP Kosířské lomy. Stihly se také uskutečnit dva týdenní termíny 

ozdravných pobytů v Horní Lipové – žáci 3. a 5. třídy od 14. do 18. září v doprovodu třídních 

učitelek Mgr. Leony Zábojové a Mgr. Andrey Macíkové; žáci 6. a 7. třídy od 5. do 9. října 

pod dohledem třídních učitelů Mgr. Pavla Pekaře a Mgr. Radky Dudové. Mgr. Iveta Šutová se 

společně se skupinkou žáků 8. a 9. třídy 1. října vydala na soutěž Dýňodlabání na Výstaviště 

Flora Olomouc. Žáci hněvotínské školy zde obsadili přední místa. Práce se vrátily rovněž na 

školní pozemek, na kterém byly ony soutěžní dýně vypěstovány.   

Tradiční forma prezenční výuky probíhala po celé září, začátkem října se však začala situace 

v Česku opět zhoršovat. Počínaje 12. říjnem vláda omezila výuku na druhém stupni – žáci od 

šesté do deváté třídy se tak střídali, tzv. rotovali po týdnu. V místní základní škole byl tento 

systém rozplánován následovně: týden od 12. 10. do 16. 10. se 6. a 7. třída vzdělává 

prezenčně, 8. a 9. třída distančně z domova; týden od 19. 10. do 23. 10. 8. a 9. třída prezenčně 

ve škole, 6. a 7. třída z domova distanční formou. Výuka na prvním stupni měla probíhat 

nadále bez omezení.    

Než se škola stihla novým opatřením přizpůsobit, vláda je v podvečer 12. října opět zpřísnila. 

Dle nových opatření se musely všechny třídy (na prvním i druhém stupni) vzdělávat od  

14. října distančně. Žáci se tak z lavic přemístili k obrazovkám počítačů. Hněvotínská škola si 

zvolila pro již povinnou online výuku jednotnou a srozumitelnou platformu Microsoft Teams, 

která se stala výlučně školním prostředím se všemi náležitostmi, vč. hodnocení. Komunikace 

žáků a učitelů od poloviny října byla v první řadě prostřednictvím MS Teams, žákům 

jednotlivých ročníků byly v souladu s doporučeními MŠMT vytvořeny závazné rozvrhy 

vyučování, kterých byli žáci povinni se účastnit. V případě, že žák potřeboval technickou 

podporu, škola zajistila dostatečné počítačové vybavení. V příloze kroniky je přiložen 

ilustrační rozvrh žáků 5. třídy v tomto období.   

Ke změnám došlo 18. listopadu, kdy se do školy vrátily děti z 1. a 2. třídy, protože jejich 

výuka distanční formou byla velmi obtížná a zejména u tak malých dětí je fyzická přítomnost 

učitele během výuky obzvláště důležitá. K nejmenším žákům se 30. listopadu přidal zbytek 

prvního stupně – děti ze 3. až 5. třídy. Stejně tak se do školy vrátili žáci 9. ročníku. Pro 

zbývající třídy druhého stupně začal platit následující režim: týden 30. 11. až 4. 12. 8. třída 
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prezenčně ve škole, 6. a 7. třída z domova; 7. 12. až 11. 12. 6. a 7. třída ve škole, 8. třída 

distančně. V následujícím období až do Vánoc se tento systém střídal.  

Žáci 9. třídy se v tomto pololetí nemohli zúčastnit tradiční akce Scholaris v Olomouci, kterou 

končící žáci základní školy každoročně navštěvují. Akce Scholaris funguje jako „trh středních 

škol“, kde se mohou žáci dozvědět více informací o středních školách a víceletých 

gymnáziích. Tato akce byla ale tentokrát z důvodu vládních opatření zrušena. Pro deváťáky 

tak proběhl alespoň online „trh středních škol“ v aplikaci MS Teams.  

V předvánočním období proběhla tradiční charitativní akce „Vánoční hvězda“ olomouckého 

sdružení Šance. Hněvotínské děti nákupem hvězd přispěly 19 450 Kč. Začátkem prosince 

došlo ve škole i na návštěvu Mikuláše, čerta a anděla. Tentokrát však Mikuláš neobcházel 

jednotlivé třídy, ale jednotlivé třídní kolektivy prvního stupně za ním docházeli k altánku ve 

školní zahradě. Bylo tak učiněno z důvodu bezpečnostních opatření. Všichni, děti i Mikuláš se 

svou družinou, museli mít po dobu předávání dárků roušky.  

Jelikož se situace ohledně šíření nemoci Covid-19 opět nevyvíjela dobře, MŠMT rozhodlo pro 

prodloužení vánočních prázdnin, jejich začátek byl posunut na 21. prosince, žáci tak školu 

naposledy navštívili v pátek 18. prosince. Tradiční vánoční besídky ve školách sice proběhly, 

ale ve velmi omezeném režimu. 18. prosinec tak byla na velmi dlouhou dobu posledním 

běžným školním dnem prezenční výuky, i když v rouškách. 

Situace v novém roce 2021 nebyla natolik dobrá, aby se děti mohly do lavic navrátit. Mimo 

žáky 1. a 2. třídy, kterým byla prezenční výuka umožněna, se ostatní žáci vrátili k distanční 

formě vzdělávání ve stejném režimu jako na podzim – výuka tedy opět probíhala dle 

upravených rozvrhů v aplikaci MS Teams. Přítomnost ve škole byla rovněž povolena žákům 

speciální třídy SKI. 

Do konce prvního pololetí se již situace nezměnila. Ve čtvrtek 28. ledna bylo první pololetí 

oficiálně ukončeno, děti z 1. a 2. třídy obdržely Výpis z vysvědčení ve škole z rukou třídních 

učitelek. Žáci 3. až 9. třídy obdrželi Výpisy z vysvědčení elektronickou formou přes MS 

Teams.  

Během prvního pololetí byly uděleny 3 napomenutí třídního učitele, nebylo udělené žádné 

napomenutí ředitele školy ani důtka ředitele školy. Třídní učitelé udělili celkem 103 pochval, 

převážně za svědomitou práci, v případě žáků 3. až 9. třídy během distanční formy výuky.  

U žádného z žáků školy nedošlo k neprospěchu, 139 žáků prospělo s vyznamenáním.  
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Mateřská škola 

Ve školním roce 2020/2021 bylo v Mateřské škole Hněvotín zapsáno 78 dětí. Školka čítala 

celkem tři oddělení. 

Pedagogický sbor tvořily zástupkyně ředitele pro MŠ Ivona Vrbíková a učitelky Jarmila 

Dostálová, Ilona Vyroubalová, Drahomíra Bártová, Monika Königová a Kateřina Velclová.    

Provozními zaměstnankyněmi byly školnice Marta Poláková a uklízečka Pavlína Bernátová.  

Začátkem roku 2020 proběhl pro děti v mateřské škole projektový den pod názvem „Hrajeme 

si bezpečně“ – děti se v jeho rámci seznámily s bezpečnými místy pro své hry a rovněž se 

základními pravidly silničního provozu. Dalším projektem byla „Moje oblíbená kniha“, jehož 

cílem byl rozvoj čtenářské gramotnosti a vytvoření kladného vztahu ke knihám u dětí od pěti 

do šesti let. Začátkem března se ještě zdařilo uspořádat maškarní karneval v sále kulturního 

domu, akci zorganizovalo SRPŠ při MŠ. V druhém březnovém týdnu se vládní opatření proti 

šíření nemoci Covid-19 natolik zpřísnila, že byla uzavřena škola, školka pak na základě 

rozhodnutí zřizovatele přerušila svou činnost také.  

Školka byla znovuotevřena 18. května. Její provoz ovšem doprovázely přísná hygienická 

opatření. Zaměstnanci MŠ dbali na to, aby se jednotlivá oddělení setkávala co nejméně, 

platilo také pravidlo, že u svačin a obědů mohly u stolu sedět maximálně dvě děti. 

16. června se děti zapojily do projektu „Viry a bacily porazíme, doktora se nebojíme“. Děti se 

seznámily s prací doktorů, dozvěděly se, jak správně ošetřit zraněného a zúčastnily se také 

tematických pohybových aktivit (zahrály si například hru „Na bacily“).  

Na podzim, po letních prázdninách, do školky zavítalo divadlo ŠIKULKA. Představení se 

konalo na dvoře budovy MŠ, z důvodu zachování rozestupů mezi dětskými diváky. 

Pohádková hra, kterou děti zhlédly, byla tematická – představení mělo děti naučit, jak se 

chovat, aby zůstaly zdravé. Další kulturní zážitek děti absolvovaly koncem září, kdy školku 

navštívil Pavel Novák se svým hudebně vzdělávacím programem. I ten se uskutečnil na dvoře 

školky.  

18. září patřilo tradiční akci „Drakiáda“ na hřišti FC Hněvotín. I letos byli ohodnoceni 

nejlepší doma vyrobení draci. Povětrnostní podmínky tentokrát přály, takže bylo možno nad 

fotbalovým hřištěm napočítat velké množství poletujících draků. Následující akce plánované 

na říjen a listopad, včetně lampionového průvodu, musely být kvůli vládním opatřením 

zrušeny.  

V předvánočním čase se děti opět dočkaly návštěvy Mikuláše, anděla a dvou čertů, který je 

všechny obdaroval sladkými dobrotami. V adventním čase rovněž proběhly mnohé tvořivé 

aktivity, děti vyráběly malované čertíky a tvořily vánoční motivy z modelovací hlíny a jiného 

různorodého výtvarného materiálu.  
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Společenský život 

Každý rok v naší obci začíná tradičním novoročním výšlapem do Skal, ani letos tomu tedy 

nebylo jinak. Letošní ročník zaznamenal účast cca 250 osob, nejen z Hněvotína, ale i 

z okolních obcí. Akci zpestřili návštěvníci z Ústína, kteří do Skal přijeli s vojenskou 

technikou. Členové mysliveckého spolku Blata připravili pro účastníky výšlapu gulášovou 

polévku, grog a svařák. Zájemci si v areálu Výrovky mohli opéct i špekáčky. Samozřejmě, 

účastníci akce i letos obdrželi pamětní přívěsek.  

Oslavy nového roku 2020 v obci pokračovaly novoročním ohňostrojem, který byl před cca 

200 diváky slavnostně odpálen po 18 hodině před budovou obecního úřadu. Letošní ohňostroj 

se nesl ve vzpomínce na loni zesnulého zpěváka Karla Gotta. Během pětiminutového 

ohňostrojového „představení“ totiž zazněly nesmrtelné hity tohoto zpěváka – mj. „Když jsem 

já byl tenkrát kluk“, „Lady Carneval“ nebo „C'est la vie“. Divákům byl podáván „novoroční 

punč“.  

31. ledna proběhl pro zájemce den otevřených dveří kulturního domu, který prošel 

v předchozích měsících rekonstrukcí. Dveře budovy se otevřely v 16 hodin. Zájemci si mohli 

prohlédnout nově vymalovaný sál s novým nábytkem, nově otevřenou hospůdku, vinárnu pod 

pódiem, obřadní místnost, zasedací místnost, klubovnu, kancelář starosty a místostarostů nebo 

zázemí pro lékaře.  

Začátkem února započala letošní plesová sezóna. Jako první proběhl 1. února ples SDH 

Hněvotín, který zaznamenal účast cca 150 osob. 15. února následoval myslivecký ples spolku 

Blata Hněvotín, na kterém k tanci a poslechu zahrála kapela Trifid. 7. března proběhl ples 

čistě pro děti – SRPŠ při MŠ uspořádalo maškarní rej MŠ.  

Organizace ČČK uspořádala 20. února další ze svých přednášek – opět s manželi 

Szüczovými, na téma rybolov v Kanadě a ve Švédsku.  

Poslední obecní akcí, která byla uspořádána před vyhlášením výjimečného stavu v ČR a 

zavedením přísných bezpečnostních opatření, byl 7. března čtvrtý ročník hněvotínské 

zabijačky, konaný u hasičské zbrojnice. V úvodu akce všechny návštěvníky přivítal starosta 

s místostarosty. Následovala letošní specialita – skupina hněvotínských seniorů nacvičila 

krátké divadelní představení „Dařbuján a Pandrhola“. Představení sklidilo velký potlesk a 

všechny přítomné ztvárnění kultovních postav ze slavného filmu pobavilo. Poté již 

následovala samotná ukázka vesnické zabijačky. Cca 250 návštěvníků mohlo ochutnat 

jitrnice, jelita, ovar, polévku, sádlo a další a další dobroty. Nechyběla tombola, jejíž vyhlášení 

proběhlo po 17 hodině. Ve stáncích se nabízely slané i sladké speciality a i letos „teklo pivo 

proudem“. Ve vytápěném stanu k poslechu hrála kapela MišMaš.  

Společenské a kulturní akce, které byly plánovány na březen, duben a květen byly zrušeny. 

Neproběhly tak tyto akce: 11. ročník Hněvotínského koštu, jarní setkání seniorů, představení 

divadelního spolku z Bukovan, vítání občánků, Den Země ZŠ a MŠ, slet čarodějnic, stavění a 

kácení máje, výlet a letní kino spolku ProVás.  
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Koncem června se letošní žáci 9. třídy sešli na obecním úřadě, kde se slavnostně rozloučili se 

svou základní školou, kterou po dobu devíti let denně navštěvovali. Starosta obce  

Ing. Jaroslav Dvořák každému žákovi předal dárek v podobě knihy „Dějiny Hněvotína“. Svou 

třídu doprovodil třídní učitel Mgr. Pavel Pekař a ředitel školy Mgr. Vladimír Čuka. Školní rok 

2019/2020 byl na hněvotínské škole posledním pro Sissi Brandovou, Jiřího Dostálíka, Jakuba 

Jaška, Jakuba Koutka, Barboru Mádlovou, Denisu Opravilovou, Anetu Ošťádalovou, Michala 

Otrubu, Amálii Petrželovou, Markétu Pospíšilovou, Kristýnu Pytlíčkovou, Tomáše Tománka, 

Martina Večeřu, Moniku Vyhlídalovou, Jana Ženožičku, Jiřího Maška a Kateřinu 

Svobodovou.  

V průběhu července bylo v technologickém areálu za obcí, u silnice směrem k dálnici do 

Olomouce, vedle haly společnosti Adria karavany, otevřeno nové občerstvení prodávající 

točenou italskou a kopečkovou zmrzlinu, ledovou tříšť, drobné občerstvení a různé druhy 

chlazených i teplých nápojů. Kiosek pod názvem „Multipark U Hněvoty“ provozuje firma 

Spro stavby, obchod, dopravu a služby, s.r.o., která vlastní v technologickém areálu jednu 

z hal. Nabídka zmrzliny se každou polovinu týdne obměňuje, veřejnost je o ní informována 

přes účet občerstvení na sociálních sítích Facebook a Instagram.  

Základní škola během prázdnin uspořádala tři turnusy příměstského tábora. Všech tří 

turnusů se dohromady zúčastnilo na 90 dětí. I letos došlo na mnoho aktivit a výletů – třeba do 

ZOO Brno, Pevnosti poznání, KOVOZOO, centra Semafor nebo do westernového městečka 

v Boskovicích.  

Ve dnech 8. – 15. srpna uspořádal spolek ProVás Hněvotín 6. ročník pobytového tábora 

pro děti z Hněvotína a okolí, tentokrát pod názvem Abra Dabra 2020 s kouzelnickou 

tématikou. Téměř 70 hněvotínských dětí bylo v areálu UP Olomouc v Pastvinách rozděleno 

do pěti družstev a pod vedením 17 vedoucích měly za úkol pomoci zakletému kouzelníku 

Merlinovi v podání Martina Skácela. Ten byl proklet zlými duchy do několika zlých 

černokněžníků a úkolem každého z týmů bylo jej osvobodit. Snaha o prolomení kletby byla 

doplněna zajímavými hrami a aktivitami. Nechyběl tradiční výlet, tentokrát do divadla a 

muzea kouzel v Pardubicích a na hrad Kunětická hora. Koncem týdne byl Merlin osvobozen a 

děti za odměnu získaly poklad obsahující fialové baťůžky s logem tábora a několik druhů 

sladkých odměn. Tábor doprovázely přísnější hygienická opatření z důvodu šíření nemoci 

Covid-19, u dětí byla několikrát denně měřena teplota bezkontaktními teploměry, po areálu 

tábora byly rozmístěny stojany s dezinfekcí. Tábor se naštěstí obešel bez jediného výskytu 

nákazy. 

Stovka hněvotínských občanů si ani letos 22. srpna nenechala ujít výlet vláčkem na Velký 

Kosíř. První skupina odjížděla od obecního úřadu ve 13 hodin, druhá v 15 hodin. Na vrcholku 

Kosíře na všechny čekalo připravené občerstvení v podobě točeného piva, kofoly, 

nealkoholických piv a špekáčků, které si mohli zájemci na místě opéct. K navození pohodové 

atmosféry se postarala hudební kapela MišMaš. Kdo měl chuť, mohl zcela bezplatně 

vystoupat na rozhlednu, ze které byl díky příznivému počasí úžasný výhled do krajiny. 

V průběhu odpoledne se sice přihnaly mraky a zvedl se vítr, déšť se naštěstí nedostavil, a tak 

se všichni účastníci z akce vrátili suchou nohou.  
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Sbor dobrovolných hasičů uspořádal 29. srpna v areálu hasičské zbrojnice další ročník 

pivních slavností. Návštěvníci mohli vybírat z desíti druhů piv a bohatého občerstvení  

v podobě makrel, mysliveckého guláše, gyrosu, specialit z udírny, nebo živáňské. Od  

18 hodin se o hudební doprovod postarala skupina Premiér, po 19 hodině kapela Via Paběda. 

Akci, na niž vstupné činilo 100 Kč, navštívilo přes 200 lidí.  

Během srpna se místní klub seniorů vydal na výlet do Šternberka. V rámci zájezdu došlo na 

návštěvu hradu Šternberk, augustiniánského kláštera a Expozice času. Výlet doprovázela 

bezpečnostní opatření, všichni výletníci nesměli zapomenout vzít si s sebou roušku.  

Léto bylo v Hněvotíně plné sportovních soutěží a aktivit ve sportovním areálu. Skupinka 

volejbalových nadšenců si koncem června uspořádala první ročník Hněvotínského písku. 

Celkem se utkalo celkem dvanáct dvojic. V rámci dalšího ročníku tenisového turnaje 

Hněvotínský hrnec si zápasící dvojice rozdělily místa od 1. až po 20., turnaj započal již před 

prázdninami a dohrán byl až v průběhu září. Do třetice lze uvést turnaj v nohejbale, kterého 

se zúčastnilo pět tříčlenných týmů. Koncem července proběhlo ve sportovním areálu 

příměstský tenisový kemp pro děti z obce a blízkého okolí ve věku 6 až 15 let. Děti se pod 

vedením profesionálních trenérů trénovaly tenisovou hru, na konci kempu je čekal závěrečný 

turnaj. Sportovní klání proběhlo i v tělocvičně ZŠ. Koncem srpna v ní nadšenci uspořádali 

turnaj ve stolním tenise.   

Nechyběla tradiční akce ZŠ a MŠ Hněvotín ve spolupráci se Spolkem rodičů a přátel při MŠ. 

Další ročník Drakiády proběhl 18. září na hřišti FC Hněvotín. Opět proběhla soutěž o 

nejlepšího doma vyrobeného draka. Účast byla hojná, potvrdila se tak oblíbenost této akce 

mezi dětmi i rodiči. Nechybělo občerstvení v udírně v podobě párků v rohlíku, hranolek, 

sladkých palačinek nebo koblížků či chutné frankfurtské polévky.  

Situace kolem pandemie se na podzim rapidně zhoršila. Vedení obce tak raději ustoupilo 

v organizaci akcí a zrušilo tradiční podzimní setkání seniorů, i náhradní termín hněvotínského 

koštu, který byl plánován ve venkovním prostoru u hasičské zbrojnice 11. září. Spolek rodičů 

při základní škole zrušil pořádání podzimní hodové zábavy. Neproběhl rovněž lampionový 

průvod pořádaný SRPŠ při MŠ. 

Ke 2. říjnu byl ukončen letní provoz venkovního kiosku se zmrzlinou v Multiparku  

U Hněvoty. Na sociálních sítích občerstvení bylo oznámeno, že se občané obce v brzké době 

dočkají otevření bistra U Hněvoty. Ovšem tyto plány zhatila druhá vlna koronaviru. 

V souvislosti s ní byly v říjnu Vládou ČR uzavřeny všechny restaurace, bary, a tedy i bistra. 

Slavností otevření se tak ani nestihlo uskutečnit.  

Z důvodu vládních opatření se nakonec neuskutečnila ani tradiční oblíbená akce „Rozsvícení 

vánočního stromu obce“ – účast na hromadných akcích byla stále omezena pouze na 6 osob. 

Neproběhla tak ani každoroční táborová výstavka spolku ProVás Hněvotín a odhalení tématu 

pro příští rok. 

Občerstvení Multipark U Hněvoty od 27. listopadu zahájilo nabídku vánočního punče ve 

svém areálu, prodej byl z důvodu opatření umožněn pouze s sebou. Nabízeno bylo i drobné 
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občerstvení, v areálu byl rovněž umístěn velký vánoční strom, u nějž se mohli návštěvníci 

vyfotit. Stánek zůstal otevřen do 9. 12., uzavřen byl z důvodu vládního zákazu prodeje 

alkoholických nápojů a občerstvení na vánočních trzích.  

I přesto, že bylo slavnostní rozsvícení vánočního stromu zrušeno, obec o vánoční stromek 

nepřišla. Letos jej Hněvotínu daroval pan Jiří Kouřil z Dolan, smrk léta rostl v lesích u obecní 

části Pohořany. Strom byl pokácen a převezen firmou Spro stavby, obchod, dopravu a služby 

do obce 2. prosince, následující den byl zaměstnanci obce vánočně nazdoben. O jeho první 

rozsvícení se 4. prosince za vyhrávání vánočních koled z obecního rozhlasu postarali žáci 

deváté třídy ZŠ. 

Hněvotín v televizním vysílání 

Naše obec se i v letošním roce objevila v televizním vysílání. Stalo se tak už v lednu, 

konkrétně šlo o zpravodajskou relaci České televize „Události v regionech“ ze dne 28. ledna 

2020. Reportáž informovala o protestní akci, kterou téhož dne před sídlem Krajského úřadu 

v Olomouci uspořádala iniciativa 2018plus.cz. Hlavní smyslem akce bylo protestovat proti 

stavbě biomedicínského centra na 44 ha zemědělské půdy v katastru Hněvotína. V reportáži 

promluvil starosta obce Ing. Jaroslav Dvořák, který zdůvodnil neúčast představitelů a 

zastupitelů obce na akci: „My jsme se se zastupiteli rozhodli, že se toho nezúčastníme, 

protože se nám zdálo, že ta naše kauza je takovým trošku zástupným problémem, jsme 

samozřejmě vděční, že nás lidé v tomto podporují, ale neradi bychom hráli nějakou hru na 

šachovnici před krajskými volbami.“ 

Situace místních restaurací 

V Hněvotíně začátkem roku 2020 fungovaly dvě restaurace – restaurace Na Hřišti M3 a 

restaurace v kulturním domě. Avšak ideální stav, kdy byly obě restaurace v plném provozu, 

příliš dlouho nevydržel.  

24. ledna obdržel obecní úřad občanskou petici, pod kterou se podepsalo 127 občanů. Náplní 

petice byla nespokojenost se službami nabízenými současným provozovatelem restaurace Na 

Hřišti. Jako důvody nespokojenosti byly uvedeny tyto body: 1) mimo obědové menu nejsou 

nabízena vařená jídla; 2) v restauraci často dochází nápoje a pochutiny; 3) v prostorách je 

velmi chladno a mnohdy se netopí; 4) restaurace nedodržuje otevírací dobu; 5) hygiena 

v prostorách, zejména na toaletách a v udírně, je ve špatném stavu. Signatáři petice 

požadovali okamžité ukončení nájemní smlouvy. Starosta obce na petici zareagoval 

prostřednictvím článku v obecním Zpravodaji, kde připomněl „divoké“ střídání nájemců 

restaurace (za 20 let provozu jich bylo 14), problémy s výběrovými řízeními nájemců nových 

i snahu o řešení problémů ze strany obce se stávajícím nájemcem. Peticí se zabývalo i 

únorové zastupitelstvo obce. Jako řešení bylo navrhnuto probrat body petice 

s provozovatelem restaurace, budou projednány možnosti ukončení nájemní smlouvy a poté 

vyhlášeno nové výběrové řízení – někteří ze signatářů petice by mohli být osloveni, aby 

utvořili výběrovou komisi a pod výsledek řízení se podepsali – formou vyjádření ve 

Zpravodaji by pak komise svůj výběr zdůvodnila.  
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Situace v restauraci Na Hřišti v průběhu měsíců eskalovala. Vedení obce požádalo právního 

zástupce o vypracování výpovědi pro podnájemce restaurace pana Václavíka. Podnájemce 

s výpovědí nesouhlasil a vyhýbal se další komunikaci. Obec tak podnájemci pohrozila 

soudním vystěhováním – tím se podnájemce restaurace konečně vrátil k jednacímu stolu. 

Výsledkem těchto jednání byla výpověď dohodou podepsána dne 28. dubna 2020. Vedení TJ 

FC Hněvotín společně se signatáři petice dostalo za úkol určit nového provozovatele 

restaurace. V tomto výběrovém řízení byl za nového provozovatele restaurace vybrán pan Petr 

Poledníček, který zahrádku restaurace otevřel 11. května. 

Problémy nastaly i s provozovatelem restaurace v kulturním domě. Společnost Tropico 

Olomouc, která měla hospůdku v pronájmu, totiž oznámila obci své existenční problémy, 

které souvisely s opatřeními proti šíření nemoci Covid-19. Nájemní smlouva tak byla 

dohodou ukončena k 27. dubnu 2020. Restaurace se opět otevřela k 31. srpnu 2020, tentokrát 

pod vedením pana Ladislava Plevy, kterému zastupitelstvo schválilo pronájem restaurace na 

svém 12. zasedání. Restaurace nabízela každý den obědová menu, točená piva Zubr Grand 

11° a Gradus 12° a další alkoholické či nealkoholické nápoje.  

Podzimní situace nebyla restauracím a provozovnám příliš nakloněna. Na základě opatření 

musely všechny tyto provozovny zavřít a své služby nabízet pouze formou výdejních oken. 

Na 13. zastupitelstvu obce konaném 13. října se tedy zastupitelé shodli, že do konce 

kalendářního roku 2020 odpustí provozovateli restaurace Za Kulturákem platbu nájemného. 

Ke stejnému kroku vyzvali i výbor TJ FC Hněvotín, jenž je pronajímatelem restaurace Na 

Hřišti.   
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Krajské a senátní volby v obci 

V říjnu 2020 proběhly na území celé České republiky, mimo Prahu, volby do krajských 

zastupitelstev. Ve třetině volebních okrsků proběhly také volby do Senátu. Hněvotína se 

týkaly jak krajské, tak senátní volby. 

Krajské volby a první kolo senátních voleb proběhly 2. až 3. října, druhé kolo senátních voleb 

následující týden 9. až 10. října. 

Volby byly netradiční opatřeními proti šíření koronaviru. Členové komise i voliči museli mít 

roušky, nutné bylo dodržování bezpečných rozestupů a dezinfekce prostor. V Hněvotíně nebyl 

s rozestupy problém – volební místnost v sále KD poskytovala dostatek prostoru k rozestupu 

voličů i členů komise.  

V hněvotínské volební komisi zasedlo 12 členů – předseda komise Petr Niessner, 

místopředsedkyně komise Jana Svobodová, zapisovatel Lukáš Koníček a členové Kateřina 

Ječmeňová, Markéta Martiníková, Pavla Marešová, Aneta Glogarová, Adam Niessner, 

Zuzana Šínová, Jaromír Sleha, Ondřej Kabilka a Jan Habr (poslední zmíněný přítomen pouze 

u krajských voleb a 1. kola senátních voleb). 

Volební účast v obci překonala minulé krajské volby v roce 2016 – dosáhla 43,19 %. Voliči 

do urny vhodily 593 obálek, platných bylo 580 hlasů. Celkovým vítězem se stala koalice 

„Spojenci pro Olomoucký kraj“, na druhém místě se umístilo ANO 2011, které minulé 

krajské volby v obci vyhrálo. Tentokrát však oproti roku 2016 ztratilo 10 % hlasů. Třetí 

nejsilnější byla koalice Pirátů a STAN, čtvrtá skončila ODS, páté místo patřilo SPD. 

Přehledné výsledky krajských voleb 2020 v obci: 

1. Spojenci pro Olomoucký kraj (KDU-ČSL, Zelení, TOP 09, ProOlomouc) 149 hl. 25,69 % 

2. ANO 2011 125 hl. 21,55 % 

3. Piráti a Starostové 122 hl. 21,03 % 

4. ODS 49 hl. 8,45 % 

5. SPD 46 hl. 7,93 % 

6. ČSSD a Patrioti Olomouckého kraje 27 hl. 4,66 % 

7. Trikolóra hnutí občanů 27 hl. 4,66 % 

8. KSČM 12 hl. 2,07 % 

9. Demokratická strana zelených 10 hl. 1,72 % 

10. Koruna Česká 6 hl. 1,03 % 

 … dalších pět stran a hnutí s podporou pod 1 % hlasů   
 

Účast v prvním kole voleb do Senátu byla 43,24 %. Odevzdáno do urny bylo 581 obálek, 541 

hlasů bylo platných. Nejúspěšnějším kandidátem byl Marek Ošťádal, starosta obce Náklo, 

který kandidoval za STAN – obdržel 166 hlasů. Druhým nejúspěšnějším byl Ing. Jan 

Zahradníček (ANO) se 105 hlasy. Oba tito kandidáti si nejlépe vedli v celém volebním 

obvodu č. 66 Olomouc a postoupili tak do 2. kola senátních voleb.  

 



 

51 

 

Přehledné výsledky 1. kola senátních voleb 2020 v obci: 

1. Marek OŠŤÁDAL (STAN) 166 hl. 30,68 % 

2. Ing. Jan ZAHRADNÍČEK (ANO 2011) 105 hl. 19,40 % 

3. Mgr. Radek VINCOUR (ODS) 84 hl. 15,52 % 

4. RNDr. Mgr. František JOHN, Ph.D. (KDU-ČSL) 83 hl. 15,34 % 

5. doc. MUDr. Jaroslav VOMÁČKA, Ph.D., MBA (ČSSD) 52 hl. 9,61 % 

6. Mgr. Stanislav KALÁB (SPD) 46 hl. 8,50 % 

7. Bc. Antonín BAUDYŠ (CESTA) 5 hl. 0,92 % 

 

Druhé kolo voleb do Senátu PČR proběhlo o týden později, v Hněvotíně přišlo odvolit 243 

oprávněných voličů z celkem 1 373 voličů v seznamu, účast tak dosáhla 17,7 %. Nejvíce 

hlasů od místních voličů obdržel, stejně jako v prvním kole, Marek Ošťádal /STAN/, jeho 

protikandidát Ing. Jan Zahradníček /ANO/ obdržel o více jak 100 hlasů méně. Jeden 

odevzdaný hlas byl neplatný.  

Přehledné výsledky 2. kola senátních voleb 2020 v obci: 

1. Marek OŠŤÁDAL (STAN) 172 hl. 71,07 % 

2. Ing. Jan ZAHRADNÍČEK (ANO 2011) 70 hl. 28,92 % 
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Obyvatelstvo 

Stručný statistický přehled o pohybu obyvatel v Hněvotíně za rok 2020 (data k 31. 12. 2020, 

zdroj dat: OÚ Hněvotín): 

Narozených dětí 14 (6 kluků, 8 děvčat) 

Zesnulých občanů 15 

  

Přistěhovalo se 49 

Odstěhovalo se 41 

  

Dospělí 1376 

Dospělí – muži  682 

Dospělí – ženy  694 

Děti (15 až 18 let) 70 

Chlapci (15 až 18 let) 36 

Dívky (15 až 18 let) 34 

Děti (do 15 let) 332 

Chlapci (do 15 let) 166 

Dívky (do 15 let) 166 

Celkem obyvatel 1779 

Průměrný věk obyvatel 39,27 
 

V roce 2020 nás opustili tito spoluobčané: 

Jaroslav Gröger,  

Jan Klevar,  

Vladimíra Konečná, 

Květoslava Králová, 

Ludmila Kubínová, 

Růžena Molerová, 

Jan Myšák, 

Josef Obšnajdr, 

Václav Ponížil,  

Eva Prokschová,  

František Rozsíval, 

Jaromír Samec, 

Tomáš Sedláček, 

Ladislav Slovák 

a Vladimír Žižka.  
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Počasí 

Rok 2020 byl teplotně nadprůměrný, mimo květen, který byl o 2,1°C pod průměrem, byly 

všechny měsíce nadprůměrné či průměrné.  

Léto bylo dle dat ČHMÚ nejdeštivějším létem za posledních deset let. V průměru na území 

ČR spadlo 322 mm srážek, zejména deštivý byl červen, kdy úhrn srážek dosáhl téměř 

dvojnásobku dlouhodobého průměru. Nejvíce za léto napršelo v Pardubickém kraji a na 

Vysočině. Léto bylo také chladnější než předchozí tři roky, kdy byly léta skutečně tropická.  

Zatímco na jaře klimatologové mluvili o hrozícím 500letém suchu, v létě už se informace 

začaly týden od týdne proměňovat a po říjnových lijácích, které vyvolaly v některých 

regionech bleskové povodně, se skoro všude stabilizovaly zásoby podzemní vody.  

Podzim byl dle měření v pražském Klementinu desátým nejteplejším za posledních 246 let. 

Průměrná teplota v období od začátku září do konce listopadu byla 11,9°C, tedy o 2,1 stupně 

vyšší, než je dlouhodobý průměr z let 1775 až 2014. 

Počasí v Hněvotíně a jeho okolí (teplotní údaje z meteostanice Slatinice) 

Leden 

Začátek roku 2020 byl v Hněvotíně teplý, první lednový den teplota neklesla pod bod mrazu. 

Až v následujících dnech přišly mrznoucí mlhy a teploty pohybující se pod nulou. Sněhová 

nadílka se obci vyhýbala až do 18. ledna, kdy napadl první letošní sníh. Ten však vydržel 

pouze do dalšího dne, kdy všechen beze zbytku roztál. Po zbytek měsíce už byly teploty spíše 

nadprůměrné. Nejteplejší naměřená teplota dosáhla 10°C. Nejníže teplota klesla k -9°C. Dle 

údajů meteorologů byl letošní leden nejteplejším za posledních 141 let.  

Únor 

S únorem přišlo počasí jako na houpačce. Slunečné dny střídalo deštivé počasí, většinu dní se 

teploty držely kolem 10°C. Pořádná zima tak ani nezačala a už skončila. Nejtepleji bylo hned 

1. února, kdy teplota dosáhla k 14°C. Během měsíce se přes území ČR přehnal orkán Sabine – 

silní vítr lámal stromy a zvedal střechy. U Olšan u Prostějova se kvůli větru zřítily sloupy 

vysokého napětí. Teploty se pod bod mrazu již příliš nedostaly. V závěru měsíce jeden den 

nasněžilo, opět šlo však o velmi krátkodobou nadílku.  

Březen 

Měsíc březen započal teple, v některých dnech se teploty vyhouply nad 15°C, nejvyšší 

naměřené teploty dosáhly 19°C. V nejchladnější dny ale denní teploty nepřekročily 3°C. 

Příjemné jarní počasí se však drželo po většinu měsíce, až do prvního jarního dne. Po něm 

došlo k ochlazení, na Šumavě bylo naměřeno i –18,2°C, v Jizerských horách třeba –15,6°C 

(oba údaje z 25. března). Koncem měsíce bylo počasí proměnlivé, slunné dny se střídaly 

s těmi chladnými. 31. března dokonce opět nasněžilo, sníh však vydržel pouhých pár minut.  
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Duben 

V dubnu se potvrdilo každoroční aprílové počasí. Slunné dny nechyběly, v některých dnech se 

teploty blížily až k letním hodnotám – nejvyšší naměřená teplota činila 24,2°C. Dnů, kdy se 

teplota vyhoupla nad 20°C, bylo celkem 12. Začátkem měsíce se noční teploty dostávaly i pod 

bod mrazu, až k –8°C. Nechyběly občasné dešťové přeháňky.  

Květen 

Květnové počasí bylo v Hněvotíně příjemné, oproti květnu v minulém roce bylo méně dní 

s vysokými teplotami. Česko nadále trápilo sucho, květen však konečně přinesl více 

dešťových přeháněk a bouřek. Některé dny kompletně propršely. Meteostanice ve Slatinicích 

zaznamenala 13 deštivých dní. Nejvyšší teplota dosáhla na 27,2°C. Ani v jednom dni tak 

nepřišly tropické teploty nad 30°C, ke kterým v minulých letech v květnu již často docházelo.  

Červen 

Červnové počasí vyřešilo problém se suchem. Přeháňky, bouřky a přívalové deště vyřešily 

problém s nedostatkem podpovrchové vody. Přinesly však s sebou jiné problémy – lokální 

povodně. Na Olomoucku byly z minuty na minutu zaplaveny obce Šumvald a Břevenec – 

povodní bylo poškozeno téměř 280 objektů, bohužel došlo i ke ztrátám na lidských životech. 

Hněvotínu se přeháňky a bouřky nevyhnuly, ničivé následky ale neměly (17 zaznamenaných 

dní s deštěm). 7. června s sebou bouře přinesla i padající kroupy. Začátkem měsíce stále 

nedorazily tropické teploty, první tropický den v Hněvotíně nastal 13. června, kdy teplota 

vystoupala na 31,8°C. Do konce června pak nastaly ještě další 2 tropické dny. Jinak se teploty 

držely kolem příjemných 25°C až 28°C.  

Červenec 

V červenci bylo počasí proměnlivé – slunečné a teplé počasí se střídalo s přeháňkami a 

bouřkami (zaznamenány ve 14 dnech). Tropických dní ale nebylo tak mnoho, jako v minulých 

letech – teploty nad 30°C vystoupaly jen v 5 dnech. Většinu měsíce se denní teploty držely 

kolem 25°C. Nejteplejším dnem roku se stal 28. červenec. Teploty se v okolí Hněvotína 

dostaly na hodnotu 33,6°C. Ve středních Čechách bylo naměřeno až 35,3°C. Pocitová teplota 

však byla mírně nižší, díky vanoucímu větru; bylo však silné dusno.  

Srpen 

Letošní srpen byl teplý, oproti červenci bylo mnohem více letních dní. Teploty se nad 30°C 

dostaly v deseti dnech, v mnoha dalších dnech se pohybovaly kolem 25°C až 29°C. Občasně 

došlo na letní bouřky, dny byly převážně dusné. Poslední srpnový den se ochladilo, teplota se 

držela kolem 20°C.  

Září 

Nový školní rok začal dětem sychravě – propršel téměř celý den, bylo také dost chladno – 

maximální teplota vystoupala na 15°C. Venkovní stánek se zmrzlinou „Multipark U Hněvoty“ 

měl na první školní den pro děti z hněvotínské základky připravenou zmrzlinu zadarmo. Právě 
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kvůli nepřízni počasí nebyl potenciál této akce dětmi plně využit. V následujících dnech bylo 

počasí proměnlivé. Některé dny byly teploty nad 25°C, jindy zase jen pod 20°C. Další 

zářijové týdny přinesly teplé slunné dny – mezi dny od 9. 9. do 16. 9. se teploty držely kolem 

25°C, nejvýše vystoupaly k 28°C. Ovšem 17. 9. přišlo ochlazení, svůj podíl na tom měl i 

studený vítr. Po dvou dnech se slunečné teplé dny vrátily, od 25. 9. až do konce měsíce ale už 

Hněvotín čekaly jen chladné a deštivé dny s teplotami kolem 15°C. V noci z 25. 9. na 26. 9. 

v ČR napadl první letošní podzimní sníh. Konkrétně na Šumavě a v Krušných horách. 

Říjen 

Říjen v obci začal deštivě, následovalo střídání sychravých a slunných dní, 3. října byly 

naměřeny nejvyšší měsíční teploty dosahující k 24°C. Druhý týden byly dny chladné, velmi 

časté byly dešťové srážky. Nejvíce napršelo mezi 12. až 14. říjnem, srážky v těchto dnech 

dosáhly úhrnu 19,8 mm (12. 10.), 24,6 mm (13. 10.) a 17,1 mm (14. 10.). Právě kvůli 

vytrvalému dešti v oněch dnech hrozily v některých částech ČR lokální povodně. V obci sice 

pršelo, v Jeseníkách ovšem napadl první sníh – na Pradědu 50 až 80 cm. V třetím týdnu se 

dostavily i příjemné teploty, 22. října bylo 18°C až 19°C. Rána bývala chladná a mlhavá. 

Poslední týden dorazilo pár posledních slunných dní, závěr měsíce pak opět doprovázel déšť a 

sychravo.  

Listopad 

Začátek měsíce byl sychravý a deštivý. V noci z 5. 11. na 6. 11. teploty poprvé klesly k nule. 

Přes následující dny bylo nadále zataženo, některé dny byly celé mlhavé. 11. listopadu Martin 

na bílém koni nedorazil, déšť ovšem ano. 18. listopad byl posledním dnem, kdy se denní 

maxima dostaly nad 10°C, následující dny byly až do konce listopadu velmi chladné, teploty 

se dostaly maximálně na 6°C. V noci začalo pravidelně mrznout. 29. listopadu poprvé drobně 

zasněžilo, nešlo však o žádnou velkou nadílku, jen o skromný poprašek.  

Prosinec  

Prosinec v obci započal poměrně chladně, teploty se nedostaly nad 5°C. 3. prosince nasněžilo, 

sníh padal od brzkého rána a po celé dopoledne. Opět nasněžilo 10. prosince, sníh ale vydržel 

jen do odpoledne dalšího dne. V následujících dnech se občas teploty držely kolem 10°C. 

Obloha byla permanentně zatažená, dny tak byly sychravé, ovšem ne mrazivé. Teploty se pod 

nulu téměř nedostaly. Vánoční týden byl deštivý, teploty opět kolem 10°C. Štědrý den byl tzv. 

„na blátě“ – pršelo po celé dopoledne, odpoledne již pouze zataženo, večer silný vítr. Koncem 

roku se teploty konečně přes noc dostaly pod bod mrazu. Sníh se ale už do konce roku 

nenavrátil.  
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Z minulosti obce: havárie vrtulníku 

Závěrem letošní kroniky si dovoluji připojit zmínku na zajímavou událost z historie naší 

vesnice, k níž došlo před 33 lety a za tu dobu o ní nebylo nikdy nikde veřejně psáno ani 

pojednáváno.  

Během tohoto roku jsem jako kronikář započal přispívat do místního Zpravodaje články o 

zajímavých okamžicích místní historie. Rozhodl jsem se tohoto využít a jeden z článků, 

konkrétně ten ze Zpravodaje 3/2020, věnovat události, ke které došlo v roce 1987. Tehdy se 

jen pár metrů od místní obytné zástavby zřítil do polí sovětský vrtulník. Na místě nehody je u 

potoka směrem na Ústín dodnes k nalezení pomník třem zesnulým letcům. Nic víc jsem ale o 

události nikde nedohledal – ani v obecních kronikách, ani na internetu. Vydal jsem se tedy za 

pamětníkem události, kterým je náš pan starosta Ing. Jaroslav Dvořák, abych zjistil něco víc. 

Poté, co bylo Československo v srpnu 1968 okupováno státy Varšavské smlouvy a zejména 

pak dalších 21 let Sovětským svazem, se olomoucké letiště v Neředíně změnilo na základnu 

sovětské Rudé armády. Vojáci zde měli veškerou vojenskou techniku, což zahrnovalo i řadu 

vrtulníků. V tamních hangárech probíhala údržba, opravy nebo revize této techniky. V případě 

již zmíněných vrtulníků se po dokončení prací posílal stroj do vzduchu, aby se řádně zaletěl a 

vojáci se přesvědčili o jeho správné funkčnosti. Zkušební lety se konaly takřka denně, pro 

hněvotínské občany tak nešlo o nic výjimečného, když jim nad hlavami duněly vojenské 

helikoptéry.  

K oné osudné události došlo 24. července 1987. Jeden z vrtulníků typu Mil Mi-4 přelétávající 

nad naší obcí zaznamenal tohoto dne technické problémy. Na jeho palubě se v ten okamžik 

nacházeli tři mladí sovětští vojáci: 

velitel Viktor J. SAVELJEV (33 let),  

Vladimir G. BARANISHENKO (28 let), 

a Alexandr F. KAPITANOV (25 let). 

Dle svědectví pana starosty se nad obcí náhle začaly ozývat rány, které připomínaly výstřely. 

Tyto zvuky byly zřejmě zapříčiněny závadou rotoru. Stroj se začal rychle řítit k zemi, jeden 

z listů se během pádu ulomil a nejmladší z členů posádky vyskočil z helikoptéry ještě před 

jejím dopadem. Život mu to však nezachránilo. Při nárazu do pole s řepou se ozvala velká 

rána a stroj ihned vzplál.  

Takto vzniklá situace neunikla pozornosti místních občanů. Sám pan starosta se ihned vydal, 

stejně jako řada dalších, k místu nehody. Na polní cestě u potoka však přibíhající místní 

předjela dvě vojenská auta, z nichž vyskákali Sověti s kulomety a celé místo obklíčili. Nikoho 

z přihlížejících nepustili blíže než na 50 metrů. Po několika minutách na místo dorazila i 

cisterna a trosky vrtulníku uhasila. Ze stroje ale nezbylo téměř nic, roztříštil se na tisíce kusů. 

Žádný z členů posádky nehodu nepřežil.  

Sověti prohledávali okolí nehody dlouho do večera. Hledali těla členů posádky a celá oblast 

byla proto uzavřena od potoka až k soše sv. Floriána. Všechna tři těla byla nakonec nalezena a 
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trosky vrtulníku byly během následujících dní odvezeny zpět na neředínské letiště, kde byly 

zakopány do země. Po roce 1989 byly vyzvednuty a prodány do sběru.  

Do dvou týdnů od nehody se vojáci na místo činu opět vrátili, aby zde zabetonovali tři listy 

vrtulníku a společně s kamenným obeliskem vytvořili pomník tohoto neštěstí. Dlouhá léta 

nebylo o pomník pečováno, až v roce 2018 neznámá osoba okolí pomníku upravila, kamenný 

obelisk natřela na modro a hvězdu na něm na červeno. Na každý ze tří listů navíc připevnila 

informační cedulku v lámavé češtině, pravděpodobně počítačovým překladačem přeložený 

text z ruštiny. Připojuji krátkou citaci z tohoto textu pro ukázku jeho stylizace:  

„Obec Hněvotín s tisíci obyvatelé, děti, staří lidé… Nebudou mít šanci na pád helikoptéry 

v plné výbavě… ve velkém. Vteřiny… žena, syn, dcera, rodiče, bratr… Váhy… a čas je pryč… 

vůbec! Kameraman byl vyhozen – nejmladší, jen se oženil, dítě se narodilo… mohlo mít štěstí. 

Střílel blistr, spadl na bok… rána do hlavy o výstroj – odrazil proud… Padák se otevřel… 

země přijala nevědomé tělo. Zemřel bez vědomí.“ 

Až můj článek v červnovém Zpravodaji přinesl první zpracované a veřejně publikované 

informace o této celé události. Během roku se na mě obraceli někteří moji místní přátelé a 

známí s tím, že si někdo z jejich rodiny na nehodu rovněž upomíná. Se vzpomínkou se 

připojil i ředitel školy pan Mgr. Vladimír Čuka, který na den nehody vzpomínal tak, že zrovna 

s bratrem na dvoře myli automobil, když náhle viděli vrtulník klesat k zemi.  

Poznámka na závěr – v průběhu roku 2021 se na webové stránce www.leteckabadatelna.cz, 

jejíž autorem je letecký nadšenec pan Pavel Krejčí, objevil článek věnující se právě naší 

místní letecké nehodě. V něm se hovoří o tom, že se za obcí zřítil vrtulník typ Mi-24 a nikoliv 

mnou uváděný Mi-4. V mém článku v obecním Zpravodaji jsem rovněž původně uváděl tento 

větší typ vrtulníku, ovšem pan starosta Dvořák mě v tomto opravil, že nemohlo jít o tak velký 

typ stroje, a tak jsem uvedl jeho názor, že šlo o menší typ Mil Mi-4. Je tedy otázkou, na čí 

straně je pravda – na straně pamětníka události či na straně amatérského leteckého nadšence. 

Článek z webu přikládám do přílohy kroniky pro možné budoucí posouzení.  
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Seznam příloh kroniky obce Hněvotín 2020 

Příloha 1 Fotografická příloha – společenské a kulturní akce 

Příloha 2 Fotografická příloha – pozvánky a letáčky 

Příloha 3 Počty nakažených Covid-19 v obci, říjen až prosinec 2020 

Příloha 4 
Rozhodnutí hejtmana Olomouckého kraje o zákazu vstupu, pohybu, pohybu 

osob na vymezeném místě nebo území za nouzového stavu ze dne 18. 3. 2020 

Příloha 5 Provoz ZŠ Hněvotín od 12. 10. do 25. 10. 2020 

Příloha 6 Provoz ZŠ Hněvotín od 23. 11. do 18. 12. 2020 

Příloha 7 
Matice opatření systému PES, verze z 12. 11. 2020 

Stupně pohotovosti systému PES 

Příloha 8 Informační leták ke krajským a senátním volbám 2020 

Příloha 9 Výsledky krajských a senátních (1. a 2. kolo) voleb v Hněvotíně 

Příloha 10 Článek iRozhlas o prvních případech nákazy Covid-19 v ČR (1. 3. 2020) 

Příloha 11 
Článek Blesk „Pod rouškou tmy si Prymula bez roušky vyrazil do restaurace“ 

(23. 10. 2020) – článek, který stál R. Prymulu místo ministra zdravotnictví  

Příloha 12 Článek z webu Letecká badatelna věnující se pádu vrtulníku z roku 1987 

 

Pozn. Všechny přílohy uloženy v archivu Obecního úřadu Hněvotín. 
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Seznam zkratek 

Politické strany, organizace a státy 

ODS Občanská demokratická strana 

STAN Starostové a nezávislí 

KDU-ČSL Křesťanská a demokratická unie – Česká strana lidová 

KSČM Komunistická strana Čech a Moravy 

ČSSD Česká strana sociálně demokratická  

SPD Svoboda a přímá demokracie 

VČ Východočeši (strana v Královehradeckém kraji) 

HDK Hradecký demokratický klub (komunální strana v Hradci Králové) 

SLK Starostové pro Liberecký kraj (strana v Libereckém kraji) 

SaS Sloboda a Solidarita (slovenská strana) 

SMER-SD SMER – sociálna demokracia (slovenská strana) 

EU Evropská unie 

NATO Severoatlantická aliance 

WHO Světová zdravotnická organizace (World Health Organization) 

USA Spojené státy americké 

ČLR Čínská lidová republika 

KLDR Korejská lidově demokratická republika (Severní Korea) 

Obecní samospráva a místní organizace 

OÚ Obecní úřad 

KD Kulturní dům 

ZŠ a MŠ Základní škola a Mateřská škola 

TJ FC Tělovýchovná jednota fotbalový club 

MS ČČK Místní skupina Českého červeného kříže 

SDH Sbor dobrovolných hasičů 

SRPŠ Spolek rodičů a přátel školy 

MS Blata Myslivecké sdružení Blata 

ZD Zemědělské družstvo  

DPS Dům s pečovatelskou službou 

Ostatní 

MZ ČR Ministerstvo zdravotnictví České republiky 

PES Protiepidemický systém 

Číslo R 

Reprodukční číslo, které pomáhá odhadnout, jak se bude šířit 

epidemie nemoci; čím je vyšší, tím se nemoc šíří rychleji; pokud 

je nižší než 1, tak počet nakažených v populaci klesá 

MHD Městská hromadná doprava 

MS Teams Microsoft Teams – platforma umožňující komunikaci, video 

hovory, datové úložiště pro uložení souborů a další funkce 
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Kronika obce Hněvotín za rok 2020 obsahuje 61 stran. 

 

Zápis do kroniky schválil starosta obce Ing. Jaroslav Dvořák dne ____________ 

 

 

 

 


